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1. Üldine pädevus, pühendumine Euroopale ja isiklik sõltumatus 

Millised Teie oskused ja kogemused on eriti olulised volinikuks saamisel ja Euroopa üldiste huvide eest seismisel, 

pidades eelkõige silmas Teie tulevast vastutusvaldkonda? Kuidas kavatsete aidata komisjoni poliitilisi suuniseid 

täita? Kuidas plaanite arvestada soolist aspekti ja lisada soolise perspektiivi kõigisse oma vastutusala 

poliitikavaldkondadesse? Kuidas kavatsete võtta oma tegevuses arvesse noorte vajadusi? 

Kuidas saate Euroopa Parlamenti veenda oma sõltumatuses ja mil moel tagate, et Teie eelnev, praegune või 

tulevane tegevus ei sea kahtluse alla tööülesannete täitmist komisjonis? 

Kogu oma ametialase karjääri jooksul, seda peamiselt riigiteenistujana, olen püüdnud edendada Euroopa ühishüve. 

Olen veendunud, et kui majanduspoliitikas arvestatakse keskkonnapoliitikaga, tagab see sotsiaalse ja majandusliku 

heaolu, konkurentsivõime ja hea keskkonnaseisundi. Majanduse usaldusväärseks ja tulemuslikuks 

ümberkujundamiseks on vaja ühiskonna laialdast toetust, mis põhineb dialoogil ja täielikul konsensusel. 

 

Hispaania valitsuse asepeaministri ja ökoloogilise ülemineku ministrina, keskkonnavaldkonna riigisekretärina 

ning kliimamuutuste büroo peadirektorina olen püüdnud liita eri arvamusi ja ootusi, et ühiskond saaks areneda ja 

edasi liikuda. Olen suunanud oma jõupingutused ummikseisude kõrvaldamisele, seisukohtade ühtlustamisele, 

mitmesuguste muutujate ühendamisele ja terviklikust perspektiivist lähtuvate lahenduste otsimisele.  

 

Tänu aktiivsele osalemisele kliimaläbirääkimistes olen kogenud, et keerukate probleemide lahendamiseks on vaja 

eri valdkondi, nagu energeetika, kliima, keskkond, tööstus, rahandus jne, vaadelda mitme nurga alt. Kuna töötasin 

kestliku arengu ja rahvusvaheliste suhete instituudi (IDDRI) direktorina, oli mul võimalus anda oma panus 2015. 

aastal Pariisis saavutatud tasakaalustatud kliimaleppe sõnastusse. 

 

Olen jõudnud arusaamisele, et väga oluline on saavutada üldine kokkulepe ja tunnistada eri valdkondade 

vastastikuseid seoseid. Mis kõige olulisem, olen veendunud, et otsustusprotsessi tuleb alati kaasata inimesi, keda 

need poliitilised otsused kõige enam mõjutavad. Üleminek uuele tööstus- ja majandusmudelile nõuab uudset 

lähenemist ja erilist tähelepanu tuleb pöörata neile, keda see üleminek enim mõjutab. 

 

Praegusi ja tulevikus esile kerkida võivaid probleeme ei ole võimalik lahendada ükshaaval ja eraldi, kuna 

tegelikkuses on kõik omavahel seotud. Seetõttu usun, et ELi volinikud peavad töötama ühtse meeskonnana, 

võrdsetel alustel ja üksmeelselt. 

 

Euroopa Komisjoni volinikuna viin ellu ametisseastuva presidendi 2024.–2029. aasta poliitilisi suuniseid kindlas 

veendumuses, millele olen tuginenud kogu oma ametialases ja poliitilises karjääris: seatud eesmärke on kõige 

parem saavutada üheskoos ja üksteist kuulates. 

 

Usun, et eriti kasulik on see praeguses olukorras, kui peame olema veelgi ühtsemad, et lahendada ELi probleeme 

karmi üleilmse konkurentsi tingimustes, et leida parimaid võimalusi, kuidas suurendada tööstuse 

konkurentsivõimet, panna turg hästi toimima ja täita kodanike ootusi vastavalt meie väärtustele.  

Nagu Enrico Letta ja Mario Draghi oma aruannetes rõhutasid, on praegu maailmas valitsevas olukorras 

konkurentsis püsimiseks vaja hästi toimivat ühtset turgu, et suurendada jõukust, kaitsta tarbijaid ning tagada 

investeeringutele, innovatsioonile, keskkonnahoidlikule tööstusele ja tööhõivele sobiv ökosüsteem. 

Euroopa Komisjoni volinikuna tegelen kindlalt ka soolise võrdõiguslikkuse küsimustega. Luban, et minu 

meeskondades järgitakse soolise võrdõiguslikkuse põhimõtet, ning kavatsen tegelda meeste ja naiste ebavõrdsuse 
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teemaga. Olen koos teiste kolleegiumi liikmetega valmis tagama, et võrdõiguslikkuse küsimus on õiglasel ja 

konkurentsivõimelisel puhtale energiale üleminekul kesksel kohal.  

 

Koos teiste volinikega kohustun tegema tööd selle nimel, et täita ELi lubadus tagada jõukus noorematele 

põlvkondadele. Meie ülesanne on jätta praegusele põlvkonnale ja tulevastele põlvedele heas seisundis planeet. 

Seepärast on poliitikas veelgi rohkem vaja tegelda põlvkondadevahelise õigluse küsimusega, et mitte keegi ei 

tunneks end kõrvalejäetuna, näiteks ka sellistes valdkondades nagu oskused ja eluase. Samuti kavatsen kehtestada 

Euroopa Liidus ühesugused loomade heaolu normid ja tagada nende järjekindel rakendamine, lähtudes sealjuures 

kestlikkus-, eetika-, teadus- ja majanduskaalutlustest ning tarbijate ootustest. Rahvusvahelisel tasandil peame 

jätkuvalt toetama rangete üleilmsete normide järgimist. 

 

Minu eraelu ja ametialase tegevuse ning Euroopa Komisjoni voliniku ülesannete vahel puuduvad vastuolud. Mul 

ei ole erahuve ei finants- ega ärimaailmas. Olen igati teadlik eesseisvast vastutusest ja minu teel ei ole ega saa 

olema midagi, mis sunniks mind neutraalsuspõhimõtet eirama. Olen täielikult pühendunud Euroopa kodanike 

ühishüve tagamisele. Kui tulevikus peaks tekkima voliniku ülesannete täitmisel huvide konflikt, teavitan sellest 

viivitamata ametisseastuvat presidenti von der Leyenit. 

 

Olen distsiplineeritud, suhtun lugupidamisega teistesse ja lähtun ELi aluslepingutes sätestatud eesmärkidest ja 

pädevusvaldkondadest ning pühendun nende täitmisele. Olen kogu oma karjääri jooksul hoolikalt ja teadlikult 

järginud konfidentsiaalsuspõhimõtet ja teen seda ka edaspidi. Teen kõik selleks, et kaitsta ELi aluslepinguid ja 

neid rakendada ning tegutseda erapooletult ja sõltumatult, lähtudes üksikute liikmesriikide, sealhulgas minu 

kandidatuuri esitanud liikmesriigi huvidest.  

 

2. Vastutusvaldkonna juhtimine ja koostöö Euroopa Parlamendiga  

Kas lubate, et hoiate parlamenti nii enda kui ka oma vastutusala allüksuste tegevusega piisavalt kursis? Millistes 

aspektides peate end parlamendi ees vastutavaks? 

Milliseid konkreetseid kohustusi olete valmis võtma suhtluses parlamendiga, seoses kohtumistega 

parlamendikomisjonides ja osalemisega täiskogul, oma tegevuse läbipaistvuse, koostöö ning parlamendi 

seisukohtadele ja seadusandlike algatuste taotlustele tulemusliku reageerimisega? Kas olete valmis edastama 

parlamendile õigeaegselt teavet ja dokumente kavandatavate algatuste või käimasolevate menetluste kohta 

nõukoguga võrdsetel alustel? 

Luban hoida Euroopa Parlamenti pidevalt kursis oma vastutusvaldkondades toimuvaga. Kui mind ametisse 

kinnitatakse, tagan, et seda põhimõtet järgitakse järjekindlalt kogu minu vastutusalas, tihedas koostööd teiste 

kolleegiumi liikmete ja asjaomaste talitustega, eelkõige volinikega, kelle portfell on seotud õiglase ja 

konkurentsivõimelise puhtale energiale ülemineku teemadega, et tagada läbipaistvus ja teabevahetus 

parlamendiga.    

 

Ma vastutan otsuste eest, mida komisjon kolleegiumina teeb. Kõige olulisem on minu jaoks see, et teen seda 

Euroopa kodanike heaks. Külastan korrapäraselt liikmesriike, sealhulgas pealinnadest kaugemal asuvaid piirkondi.      

 

Kestlikult jõuka ja konkurentsivõimelise Euroopa nimel tuleb tegutseda üheskoos, lisada tempot ja teha veelgi 

rohkem. Peame seadma eesmärgiks õiglase ja konkurentsivõimelise ülemineku puhtale energiale, millest saaksid 

kasu kõik kodanikud, ning tagama turgude parema toimimise Euroopa tarbijate ja ettevõtjate jaoks. Selleks tuleb 

kõiki olemasolevaid vahendeid kasutada sidusalt ja kooskõlastatult ning igakülgselt järgides ELi aluslepinguid.   

 

ELi ja liikmesriikide asjakohaste muude poliitikavahendite kõrval on oluline roll konkurentsipoliitikal. Tagades 

ühtsel turul õiglased ja võrdsed võimalused, on tulemuseks madalamad hinnad, kiirem innovatsioon ja 

vastupidavam majandus. See aitab suurendada Euroopa majanduse konkurentsivõimet maailmas, eelkõige 

innovaatilisemates sektorites, ja toetab ELi üleminekut kliimaneutraalsusele. Sama kehtib õiglase ülemineku 

kohta: kui saame toetuda konkurentsivõimelistele turgudele, oleme võimelised saavutama oma eesmärke 

kiiremini, õiglasemalt ja tõhusamalt, jätmata kõrvale kedagi ega ühtki paika.  

 

Kavatsen teha tihedat koostööd Euroopa Parlamendiga ning alustada vastastikusel usaldusel põhinevat avatud ja 

struktureeritud dialoogi. Tegutsen läbipaistvalt, pidades silmas eeskirjade ja otsuste taga olevaid poliitilisi 

põhimõtteid, majanduslikku tausta ja üldist mõtteviisi. Seoses sellega kohustun korrapäraselt osalema komisjonide 
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koosolekutel ja täiskogu aruteludel oma vastutusalasse kuuluvatel teemadel ning isiklikult osalema olulistel 

kolmepoolsetel läbirääkimistel.  

 

Olen koos oma talitustega valmis osalema parlamendiliikmetega peetavates mitteametlikes aruteludes komisjonide 

töörühmades ja koordinaatorite avatud koosolekutel, mida korraldab asjaomaste komisjonide sekretariaat, ning 

pidama kahepoolseid dialooge Euroopa Parlamendi liikmetega. 

 

Kasutaksin jätkuvalt kõiki olemasolevaid vahendeid sidusrühmade ja üldsuse teavitamiseks ja kaasamiseks. Iga 

olulise poliitilise ettepaneku kohta korraldatakse avalik konsultatsioon.  

 

Olen veendunud, et hakkame tegema koostööd täieliku vastastikuse usalduse õhkkonnas. Minu peale võib loota. 

 

Ametisseastuv president von der Leyen lubas, et tema juhitav komisjon võtab parlamendi resolutsioonide suhtes 

järelmeetmeid. Olen sellega täielikult nõus. Selleks korraldan vajaduse korral teiega struktureeritud dialoogi, et 

arutada, kuidas viia edasi minu vastutusvaldkonnaga seotud artikli 225 kohaseid resolutsioone, mille teie 

institutsioon võib vastu võtta, ning hoolitsen selle eest, et komisjon reageeriks sellistele resolutsioonidele kolme 

kuu jooksul pärast nende vastuvõtmist.  

 

Majandus- ja rahanduskomisjoni küsimused 

Riigiabi 

3. Teie ülesanne on töötada puhta tööstuse kokkuleppe raames välja uus riigiabi raamistik. Kuidas kavatsete leida 

tasakaalu tööstuspoliitika toetamise, ausa konkurentsi säilitamise ja võrdsete võimaluste tagamise vahel? Kas 

Teie arvates tuleneb liikmesriikide erinevast eelarvepoliitilisest manööverdamisruumist ühtse turu killustumise 

oht? Millised kaitsemeetmed aitavad Teie arvates vältida turumoonutusi ja riikide fiskaalvõimekuse vähenemist?  

Kooskõlas aluslepingutega peaks riigiabi olema suunatud turutõrgete kõrvaldamisele ja vältima ülemäärast 

hüvitamist, erasektoripoolse rahastamise väljatõrjumist ja muid ühtse turu põhjendamatuid konkurentsimoonutusi. 

Juhtiva asepresidendina kavatsen neid põhimõtteid rakendada ja tagada kõikide liikmesriikide võrdse kohtlemise. 

Olen võtnud oma südameasjaks tagada Euroopa Liidus igakülgselt võrdsed võimalused, mis on õiglase ja 

konkurentsivõimelise puhtale energiale ülemineku alus. Viimastel aastatel on Euroopa majandus ja siinsed 

ettevõtted tänu riigiabipoliitikale toime tulnud järjestikuste kriisidega. Riigiabivaldkond on ka märkimisväärselt 

rohkem kooskõlas ELi poliitikaeesmärkidega, tagades muu hulgas võimalused rohe- ja digipöördeks ning 

vastupanuvõime suurendamiseks.  

Sellest lähtuvalt kiitis komisjoni eelmine koosseis lisaks energiakriisi tõttu liikmesriikides antavale ligikaudu 800 

miljardi euro suurusele riigiabile heaks rohkem kui 450 miljardi euro suuruse energia- ja keskkonnaabi. Kehtivad 

riigiabieeskirjad pakuvad juba praegu mitmeid liikmesriikides laialdaselt kasutatavaid võimalusi, et toetada ELi 

majanduse muutmist keskkonnasäästlikumaks ja vähendada CO2 heidet. Nüüd tuleb meil ühiste eesmärkide 

saavutamiseks nende eeskirjade täitmist kiirendada ja süvitsi tegutseda.  

CO2 heite vähendamiseks peab EL tegutsema üheskoos, kasutades maksimaalselt ära ühisressursse ja Euroopa 

väärtusahelaid, et suurendada mastaabisäästu kulutõhusa, innovatsioonipõhise ja õiglase ülemineku 

saavutamiseks. Olen veendunud, et ühtne turg on Euroopa suurim vara. Me ei saa endale lubada liikmesriikide 

omavahelist võidujooksu toetuste jagamisel, kus suuremad ja rikkamad riigid suudavad pakkuda suuremaid toetusi 

kui väiksemad ja vähem jõukad riigid. Me peame edendama kogu ELile kasulikke kestlikke tööstuse ökosüsteeme 

ja jätkuvalt toetama ELi vähem arenenud piirkondade majandust, soodustades investeerimist Euroopa 

ühtekuuluvust edendavasse tootmisse.  

Prioriteediks on ka riigiabi lihtsam ja kiirem hindamine. Me ei saa endale lubada seda, et vaatame mööda üldsuse 

toetusest energiasüsteemi ümberkujundamisele või meetmetele, mille abil vähendada CO2 heidet Euroopa 

majanduses ja tagada majanduse konkurentsivõime. Seda silmas pidades ja missioonikirja ühe osana töötan ma 

välja riigiabi kontrolli uue raamistiku, et liikmesriigid saaksid sujuvalt ja tulemuslikult anda riigiabi puhta tööstuse 

kokkuleppe raames. Raamistik tugineb ajutise kriisi- ja üleminekuraamistiku kohaldamisel saadud kogemustele 

ning lähtub järgmistest eesmärkidest: i) taastuvenergia tootmise lahenduste kiirem kasutuselevõtt tulevikus; ii) 

tööstussektoris tekitatava CO2 heite vähendamine ja energiatõhususe suurendamine, eelkõige energiamahukates 

sektorites, ning iii) puhta tehnoloogia jaoks piisava tootmisvõimsuse tagamine Euroopas, eriti kui on oht, et 
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kolmandates riikides kättesaadavate toetuste tõttu suunatakse sellised investeeringud sinna. Seda tehes tagan 

ühtekuuluvuseesmärkide täitmise ja ühtse turu tervikluse. 

Ühinemised 

4. Milliseid muudatusi võib kaasa tuua uus lähenemisviis konkurentsipoliitikale ja kuidas saaks selle 

tööstuspoliitikaga paremini kooskõlla viia? Kas olete rahul ühinemismääruse kohaldamise praeguse olukorraga? 

Kas pooldaksite seda, et komisjonil oleks võimalus uurida ka neid ühinemisi, mis jäävad allapoole 

teavitamiskünnist? Kuidas kavatsete kaitsta ELi novaatoreid konkurentsist vabanemise eesmärgil toimuvate 

omandamiste eest või sellise omandamise eest, kus ELis asuva ettevõtte omandab välisriigi omanduses olev 

ettevõte, keda toetab ja subsideerib selle riigi valitsus viisil, mis on ELi ühtse turu reeglite kohaselt ELi üksuste 

puhul keelatud?  

Eelmisel ametiajal tehti juba palju tööd selle tagamiseks, et kõik konkurentsivahendid (kontroll ettevõtete 

ühinemise, monopolidevastaste menetluste ja riigiabi üle) suunataks ausa konkurentsi kaitsmisele ning et need 

oleksid kooskõlas ELi keskkonnahoidliku ja vastupidava digimajanduse eesmärkidega. Komisjon võttis kasutusele 

uusi vahendeid ühtsel turul esile kerkivate probleemide lahendamiseks – eelkõige reguleeriti digiturgude määruse 

raames digitaalse turulepääsu monopoliseerimisega ehk pääsuvalitsejatega seotud küsimusi ja välisriigi 

subsiidiumide määrusega võeti meetmeid, et hoida ära välisriigi subsiidiumide moonutav mõju. Kuid ELi 

majanduse ees seisvate probleemide lahendamiseks on vaja rohkem teha. Need uued vahendid tuleb täielikult ellu 

rakendada. Konkurentsipoliitikal ja muudel poliitikavaldkondadel, näiteks tööstus-, kaubandus- ja 

eelarvepoliitikal, on pikaajalise konkurentsivõime ja majanduskasvu edendamisel täiendav roll. Nagu Draghi 

aruandes tõdeti, ei ole turumajandus konkurentsivõimeline, kui puudub tõhus konkurents. Konkurentsipoliitika 

toimimise korral hoogustub innovatsioon ning Euroopa tööstuspoliitika muutub tugevamaks ja tulemuslikumaks, 

aidates luua õigeid stiimuleid.  

 

Kui mind nimetatakse juhtivaks asepresidendiks, kavatsen kooskõlas president von der Leyeni poliitiliste 

suunistega ja oma missioonikirjaga konkurentsipoliitikat veelgi ajakohastada, keskendudes kolmele peamisele 

üldeesmärgile.  

 

Kõigepealt kavatsen märkimisväärselt lihtsustada ja kiirendada protsesse, et need praeguses dünaamilises 

keskkonnas tõhusalt toimiksid. Me ei või lubada, et jätame kasutamata üldsuse toetuse, mida meil on vaja, et 

suudaksime kujundada ümber energiasüsteemi ja tagada madalamad hinnad või kehtestada meetmed, mille abil 

vähendada CO2 heidet Euroopa majanduses ja tagada majanduse konkurentsivõime. Siin tuleb veelgi rohkem 

lihtsustada riigiabi heakskiitmise tingimusi. Samuti ei või me lubada põhjendamatult pikki konkurentsialaseid 

uurimisi, mille jooksul saavad ettevõtjad jätkuvalt kasu konkurentsivastasest tegevusest. Peame muutuma 

tõhusamaks ning konkurentsialaste uurimiste menetlemise raamistiku käimasolevale hindamisele tuginedes välja 

selgitama, kuidas menetluseeskirju võimaluse korral ajakohastada.  Euroopa Parlament peaks olema sellesse 

ettevõtmisesse loomulikult ka edaspidi aktiivselt kaasatud. Ühtlasi peame tagama, et konkurentsipoliitika täitmisel 

tegutseme praeguses digireaalsuses piisavalt paindlikult. Soovides Euroopas tootlikkus taas kasvule pöörata, tuleb 

nii uute digivaldkonnas osalejate jaoks kui ka digilahenduste levitamiseks kogu meie majanduses kesksele kohale 

seada digiüleminek ning õigeaegne tegutsemine, et säilitada avatud ja hästi toimivad turud. 

 

Teiseks kavatsen rangemalt ja sihipärasemalt jälgida konkurentsieeskirjade täitmist. Näiteks tagan, et 

konkurentsieeskirju rakendatakse jõuliselt ja et meetmete võtmisel keskendutakse kõige moonutavamatele 

abimeetmetele ja äritavadele. Seevastu liikmesriikide jaoks annan eelnevalt juhiseid ja vähendan bürokraatiat, et 

nad saaksid probleemideta rakendada siseriiklikke meetmeid ja aidata kaasa konkurentsi soodustavale ettevõtjate 

koostööle. Samamoodi nõuan digiturgude määruse jõulist täitmist, kujundades komisjoni poliitikat seoses selle 

olulise uue vahendiga, et saavutada konkreetseid tulemusi Euroopa ettevõtjate ja lõppkasutajate jaoks. 

 

Kolmandaks tagan ka edaspidi konkurentsipoliitika igakülgse kooskõla ELi prioriteetidega. Loomulikult tähendab 

see panustamist puhta tööstuse kokkuleppesse kestliku ja konkurentsivõimelise Euroopa majanduse nimel ning 

ühtse turu tugevdamist. Samuti hõlmab see investeeringute soodustamist koostöös teiste kolleegiumi liikmetega, 

et ühtlustada kriteeriume, mis võimaldavad kõige tõhusamalt kombineerida erasektori, ELi ja liikmesriikide 

poolset rahastamist.  

Konkreetselt ühinemiste kontrollimise osas on EL traditsiooniliselt pooldanud turu konsolideerimist ja sellest 

saadavat kasu, välja arvatud juhul, kui konsolideerimine on märkimisväärseks takistuseks tõhusale konkurentsile, 

seda eelkõige seetõttu, et sellega kaasneb ülemäärane turuvõim, mis võib kahjustada kogu ELi majandust, 

sealhulgas VKEsid ja loomulikult ka tarbijaid. Kuigi säilima peab põhieesmärk takistada turuvõimu ülemäärast 
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kuhjumist, peab kontroll ELis toimuvate ühinemiste üle jätkuvalt täiustuma, et võetaks arvesse tänapäevavajadusi 

ja -dünaamikat, nagu globaliseerumine, digitaliseerimine, kestlikkus, innovatsioon ja vastupanuvõime. Arvesse 

tuleks võtta muutusi investeerimismahukate ettevõtmiste tõhususes või konkureerivate ettevõtete tegevuse 

geograafilises ulatuses. Silmas tuleks pidada klientide soovi aja jooksul kaaluda uudseid tarnijaid, kes on 

arendanud oma tooteid muudes piirkondades, või väärtustada usaldusväärsemaid kohalikke tarnijaid. Tegevuse 

järjepidev kohandamine vastavalt olukorrale on vajalik selleks, et ELi poolt aluslepingutega igakülgselt kooskõlas 

teostatav tõhus kontroll ühinemiste üle oleks peamine ELi ettevõtete konkurentsivõimet soodustav tegur, 

sealhulgas juhul, kui need ettevõtted tegutsevad maailmaturgudel või kui maailmaturul osalejad püüavad Euroopa 

turgudele siseneda. Kuigi seda laadi olukorrad sõltuvad suurel määral otsustuspraktikast, on oluline, et aluseks 

olev õigusraamistik oleks jätkuvalt ajakohane ja eesmärgipärane.  

Seepärast luban täita ülesande, mille püstitasin endale missioonikirjas, ja ajakohastada konkurentsipoliitikat 

konkreetselt ühinemiste kontrolli valdkonnas, vaadates missioonikirjaga kooskõlas läbi horisontaalsete ühinemiste 

suunised. Minu eesmärk on tagada, et ühinemiste kontrollimisel pöörataks vajalikku tähelepanu ELi majanduse 

vajadustele ning peetaks silmas üldisi poliitikaeesmärke ja tegelikku turu olukorda, sealhulgas võimalikke 

kasutegureid. Tegemist oleks läbivaatamisega, milles muu hulgas võetakse vaatluse alla sellised põhilised tegurid 

nagu innovatsioon, investeeringud ja vastupanuvõime.  

Samal ajal olen kindlalt otsustanud kiiresti leida parima viisi, kuidas tagada, et ELi ühinemiseeskirjade kohase 

kontrolli alt ei jääks välja ettevõtte omandamine konkurentsist vabanemise eesmärgil, ning võtta sihikule väikese 

või olematu käibega, kuid suure konkurentsi- ja innovatsioonipotentsiaaliga ettevõtted, mis oma käibe poolest ei 

vasta teatamiskünnistele. ELi innovatsiooni ja tulevase konkurentsivõime kaitsmiseks on see oluline. Selleks uurin 

kõiki võimalusi, ilma et ettevõtetele lisanduks tarbetut halduskoormust või et sellega kaasneks õiguskindlusetus.  

 

Et kaitsta ühtset turgu Euroopa-väliste riikide moonutavate subsiidiumide eest, jälgin rangelt välisriigi 

subsiidiumide määruse, eelkõige sealse koondumiste suhtes kohaldatava osa täitmist. Tegutsedes koos teiste 

kolleegiumi liikmete ja liikmesriikidega, kes vastutavad muude vahendite, näiteks välismaiste otseinvesteeringute 

taustauuringu ja kaubanduse kaitse meetmete eest, soovin niiviisi tagada Euroopa ettevõtetele võrdsed võimalused 

kogu maailmas. 

Draghi aruanne 

5. Kas kavatsete võtta meetmeid Draghi aruandes soovitatud uue konkurentsivahendi väljatöötamiseks, et 

lahendada konkurentsi valdkonna struktuurseid probleeme, pöörates erilist tähelepanu tundlikele 

tarbijarühmadele? Milliste muude Letta ja Draghi aruannetes esitatud konkurentsi valdkonna ettepanekute 

rakendamist toetaksite? Milline peaks olema konkurentsipoliitika roll inflatsioonidünaamikaga tegelemisel? 

Nii Letta kui ka Draghi aruandes rõhutatakse, kui oluline on ELi konkurentsivõime jaoks see, et ühtset turgu 

tugevdatakse konkurentsi soodustamise ja võrdsete võimaluste säilitamise kaudu. Olen igati seda meelt, et meie 

pakiline ülesanne on tugevdada ühtset turgu, sealhulgas peamistes strateegilistes sektorites. Olen vägagi nõus, et 

konkurentsieeskirjade eiramine seab ohtu ka majanduskasvu, investeeringud ja Euroopa konkurentsivõime. Kui 

mind nimetatakse juhtivaks asepresidendiks, keskendun ma oma missioonikirjast tulenevalt konkurentsieeskirjade 

ajakohasemale ja rangemale järgimisele ning kaalun hoolikalt mõlemas aruandes esitatud soovitusi. 

 

Professor Draghi aruandes esitatud ettepanekus uue konkurentsivahendi kohta juhitakse tähelepanu teatavate 

turgude struktuursetele probleemidele, näiteks seoses vaikiva konkurentsivastase kokkumänguga, tarbijate 

haavatavuse või liigse sõltuvusega, ilma et sel puhul oleks tegemist konkurentsieeskirjade selge rikkumisega. Minu 

arvates väärib põhjalikku arutelu, kuidas uue turu-uuringumehhanismi abil selliseid probleeme konkreetsetes 

valdkondades välja selgitada ning kuidas neid koos asjaomaste turuosalistega ressursitõhusalt lahendada, 

kasutades seda lisaks ELis ja liikmesriikides konkurentsiõiguse valdkonnas rakendatavatele vahenditele, mida 

hiljuti tugevdati digiturgude määrusega ja välisriigi subsiidiumide määrusega. Iga uue konkurentsivahendi 

võrdlusaluseks peaks olema asjaolu, et see toimib tõhusalt, ei nõrgenda kehtivate konkurentsinormide rikkumiste 

vastaseid meetmeid ega vähenda prognoositavust ettevõtjate jaoks olulisel määral.  

 

Kuigi konkurentsieeskirjade täitmise tagamine ei ole iseenesest inflatsioonivastane vahend ega suuda otseselt 

lahendada selliseid inflatsioonitegureid nagu tarnete nappus või nõudluse kasv, võib see tagada, et turuosalised ei 

kasuta ära vapustusi, et tõsta hindu konkurentsivõimelisest tasemest kõrgemale ega ei hoia neid kunstlikult kõrgel 

pärast turuolukorra normaliseerumist, kui hinnad oleksid pidanud uuesti langema. Konkurentsivõimeliste ja 

konkurentsile avatud turgude edendamisega võib ELi konkurentsipoliitika aidata ära hoida hinnatõusu või 

soodustada hinnalangust. See on tähtis peamistel turgudel, mida ohustab liigne sõltuvus ühest ainsast või väga 

vähestest tarnijatest. Kui mind ametisse kinnitatakse, kavatsen pöörata sellistele olukordadele täit tähelepanu. 
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Keskkonna-, rahvatervise ja toiduohutuse komisjoni küsimused 

6. Milliseid konkreetseid meetmeid kavatsete võtta, et tagada keskkonnaalase õigustiku ja rohelise kokkuleppe 

täielik ja õigeaegne rakendamine, eelkõige seoses paketiga „Eesmärk 55“? Kuidas kavatsete seda ülesannet täita 

„kõige lihtsamal ja õiglasemal viisil ning dialoogis kõigi sidusrühmadega“, nagu on märgitud Teie 

missioonikirjas, kuid tagada samal ajal ka õiglase ülemineku ja konkurentsivõime, võttes muu hulgas arvesse 

VKEde spetsiifilist olukorda? Millised lüngad ning regulatiivsed vastuolud või kattuvused on Teie arvates endiselt 

Euroopa rohelises kokkuleppes ja sellega seotud poliitikavaldkondades ning milliseid konkreetseid meetmeid 

kavatsete nende kõrvaldamiseks võtta? 

Komisjon esitas viimasel ametiajal enneolematu õigusraamistiku, et saavutada ELis 2050. aastaks 

kliimaneutraalsus. Niisuguse ambitsioonika raamistiku vastuvõtmine selliste üleilmsete kriiside ajal nagu COVID-

19-pandeemia ja sõja puhkemine Ukrainas annab tunnistust Euroopa pühendumusest saada esimeseks 

kliimaneutraalseks maailmajaoks. Kui mind ametisse kinnitatakse, teen tihedat koostööd asjaomaste kolleegiumi 

liikmetega, et korrapäraselt jälgida raamistiku rakendamist, et tagada seatud eesmärkide saavutamine. Lisaks 

kavatsen pidada rakendamisdialooge ja tugineda senistele headele kogemustele, mida olen saanud aruteludest 

väärtusahela sidusrühmadega, sealhulgas piirkondade ja kohalike kogukondadega ning rahandus- ja 

sotsiaalpartneritega. Vajaduse korral võime koostada suunised ja võtta asjakohaseid täitemeetmeid. Kavatsen teha 

tihedat koostööd majanduse ja tootlikkuse ning rakendamise ja lihtsustamise volinikuga, jälgides ELi õigustiku 

vastupidavuse testimist oma vastutusalas. Selleks kaasame töösse sidusrühmad, et selgitada välja vajakajäämised, 

ebakõlad ja tarbetu regulatiivse koormuse juhud.  

 

Kavatsen teha tihedat koostööd liikmesriikidega, et viimistleda ja rakendada riiklikke energia- ja kliimakavasid, 

mis on keskse tähtsusega paketi „Eesmärk 55“ eesmärgi saavutamiseks kohapeal, juhtides tähelepanu 

vajakajäämistele raamistiku rakendamisel liikmesriikides.  

 

Keskkonnapoliitika valdkonnas teen koostööd liikmesriikide ja muude sidusrühmadega, et välja selgitada 

peamised valdkonnad, kus pideva mittevastavuse kõrvaldamiseks on vaja teha struktuurireforme. Kuulan 

liikmesriike, piirkondade esindajaid, kodanikke ja ettevõtjaid, et tekitada usaldust ja tagada õigusaktide tulemuslik 

toimimine kodanike jaoks. Püüan leida meetmeid, mille abil suurendada haldussuutlikkust kõikidel tasanditel – 

riigis, piirkonnas ja kohalikus omavalitsuses – ning toetada õigusnormide rakendamise eest vastutavaid isikuid 

üksteise kogemustest õppimisel. Kuigi õigusnormide rikkumise vältimine on parem kui rikkumise tagajärgede 

kõrvaldamine, ei kõhkle me koos asjaomaste volinikega kasutamast ka rikkumismenetlusi. Keskendume 

struktuursetele ja süsteemsetele õigusnormide rikkumise probleemidele, mille puhul on komisjoni täitemeetmetel 

suurim lisaväärtus. Eelkõige tagame, et ELi direktiivid võetakse üle täielikult ja nõuetekohaselt.  

 

Kui mind ametisse kinnitatakse, pööran erilist tähelepanu tulevastele rakendusaktidele ja delegeeritud 

õigusaktidele. Põhilised aspektid, mida jälgida, on tarbetu halduskoormuse tekitamata jätmine, põhimõtte „ainult 

üks aruanne“ järgimine ja aruandlusnõuete dubleerimise vältimine. Lihtsustamine tähendab Euroopa poliitika 

täiustamist ja poliitiliste eesmärkide saavutamist kõige vähem koormaval ja kõige kulutõhusamal viisil, mis eeldab 

vastastikku toetavat ja sidusat poliitikat. On selge, et uued õigusaktid peaksid olema eeskujuks lihtsale, kiirele ja 

tulemuslikult toimivale õigusloomele. 

 

2030. aasta kliima- ja keskkonnaeesmärkide saavutamiseks teen koostööd heaolu ja tööstusstrateegia eest 

vastutava juhtiva asepresidendiga ning minu juhtimisel töötavate volinikega, et tulla välja valitud uute ettepanekute 

ja algatustega, sealhulgas sellistega, mis on seotud näiteks puhta tööstuse kokkuleppega, ringmajanduse 

õigusaktiga, tööstuse CO2 heite kiiremat vähendamist käsitleva õigusaktiga, keemiatööstuse paketiga ja nn 

looduspunktide arvestamise süsteemi kasutuselevõtuga. 

 

7. Milliseid konkreetseid meetmeid kavatsete esitada, et tagada sidus lähenemisviis õiglase ja 

konkurentsivõimelise puhtale energiale ülemineku suhtes, ning milline on Teie arvates seos Teie vastutusala nende 

kolme aspekti vahel? Milliseid konkreetseid uusi meetmeid kavatsete esitada kliimaeesmärkide saavutamise 

toetamiseks, sealhulgas puhta tööstuse kokkuleppe raames ja kõiki majandussektoreid hõlmates? Kuidas kavatsete 

luua ühtsema ja toetavama õigus- ja investeerimiskeskkonna, et soodustada kliimasõbralikke investeeringuid ja 

innovatsiooni ning puhta tehnoloogia kasutuselevõttu, tagades kõigile õiglase ülemineku? Milliseid meetmeid 

kavatsete esitada üleminekuks vajalike investeeringute kaasamiseks, sealhulgas VKEde jaoks, et toetada kõiki 
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asjaomaseid sidusrühmi, eelkõige ettevõtjaid, töötajaid ja kodumajapidamisi? Mida arvate vajadusest muuta 

sihipäraselt määrust, millega on kehtestatud sõiduautode ja kaubikute CO2 heite normid? 

Rohepööre pakub Euroopa majandusele märkimisväärseid võimalusi kasvada ning EL on tõendanud, et 

samaaegselt CO2 heite vähenemisega võib SKP suureneda. Üleminekuga kaasneb aga paljudele sektoritele ja 

töötajatele probleeme ja ebakindlust. Kui mind ametisse kinnitatakse, teen koostööd inimeste, oskuste ja 

valmisoleku eest vastutava juhtiva asepresidendiga, tagamaks et meie algatused on omavahel igati kooskõlas ja et 

asjaomased komisjoni talitused töötavad üheskoos eesmärgiga muuta Euroopa üleminek puhtale energiale 

edukaks, ilma kedagi kõrvale jätmata. Kliimameetmete sotsiaalfondi õiguslikest eesmärkidest lähtuvalt tuleks selle 

vahendite kasutamisel toetada kõige haavatavamaid. 

Mis puutub puhta tööstuse kokkuleppesse, mille eesmärk on muuta ELi tööstus konkurentsivõimelisemaks ja 

vähendada CO2 heidet Euroopas, kavatsen teha koostööd heaolu ja tööstusstrateegia eest vastutava juhtiva 

asepresidendiga. Puhta tööstuse kokkulepe peab olema terviklik ja koondama ELi vahendeid jõukuse, 

konkurentsivõime, CO2 heite vähendamise ja sotsiaalse õigluse saavutamiseks, muutes need valdkonnad omavahel 

koos toimivaks. Puhta tööstuse kokkuleppes on tähelepanu keskmes CO2 heite vähendamise ärimudeli 

tugevdamine ning tööstuse innovatsiooni- ja laienemispüüdluste toetamine. Selles esitatakse algatuste kogum, 

mille eesmärk ei ole mitte ainult lihtsustada haldusmenetlusi tööstuse tekitatava CO2 heite vähendamiseks, vaid 

luua ka raamistik juhtivate turgude arendamiseks ja kaasata puhtale energiale üleminekuks erasektori rahalisi 

vahendeid. Selleks et nõuetekohaselt hallata CO2 heite vähendamise sotsiaalset mõju, on vaja silmas pidada kaht 

asjaolu: õiglane üleminek territooriumi/piirkonna seisukohast lähtudes ja õiglane üleminek kliimapoliitika 

laialdasemat ulatust silmas pidades. Töötame välja taskukohaseid energiahindu käsitleva tegevuskava, milles 

käsitletakse kõiki energiahinnakomponente (sealhulgas puhta energia maksustamine ja energiatoodete 

finantsturud), et tegelda ELi ühe peamise ebasoodsa konkurentsiaspektiga, ning tööstuse tekitatava CO2 heite 

kiiremat vähendamist käsitleva õigusakti, milles keskendutakse energiamahukatele tööstusharudele. Kõnealuse 

õigusaktiga toetatakse Euroopa puhta tehnoloogia arendamist, tootmist ja propageerimist tööstuses ning 

kiirendatakse planeerimis-, hanke- ja loamenetlusi, eelkõige seoses energiamahukate tööstusharude üleminekuga 

puhta energia kasutamisele. Puhta kaubanduse ja keskkonnasäästlike investeeringute partnerluste kaudu 

tugevdame suhteid partnerriikidega, mis on vastastikku kasulik mõlemale poolele. Niiviisi luuakse raamistik, mis 

soodustab ELi kliimaeesmärkide saavutamiseks vajalike õigete investeerimisotsuste tegemist. Kooskõlas oma 

missioonikirjaga ja nagu on märgitud kolmandale küsimusele antud vastuses, töötan välja ka uue 

riigiabiraamistiku, et liikmesriigid saaksid anda riigiabi kiiresti ja tulemuslikult, vältides samal ajal ülemäärast 

hüvitamist, erasektoripoolse rahastamise väljatõrjumist ja muid põhjendamatuid konkurentsimoonutusi ühtsel 

turul. Puhta tööstuse kokkulepe peaks looma õiged tingimused, et i) CO2 heite vähendamise strateegia abil tagada 

majanduskasv ja kvaliteetsed töökohad, ii) aidata ettevõtetel olla maailmas puhta tehnoloogia sektorites 

konkurentsivõimeline ja iii) aidata kodanikel puhtale energiale üleminekust kasu saada. Euroopa tööstuspoliitika 

eeldab sotsiaalset dialoogi ja ettevõtete kaasvastutust. 

Liikmesriigid on pannud aluse väga konkurentsivõimelisele ELi majandusele, kuid CO2 heite vähendamise 

probleem on vaja lahendada üheskoos, mitte tegutseda 27 eraldi liikmesriigina, ning mastaabisäästu 

saavutamiseks, innovatsiooni soodustamiseks ja kulutõhusaks õiglaseks üleminekuks on vaja ära kasutada 

kollektiivset suutlikkust.  

Nagu on märgitud viiendale küsimusele antud vastuses, kavatsen teha tihedat koostööd ka liikmesriikidega, et 

riiklikud energia- ja kliimakavad võimalikult kiiresti lõplikult välja töötada. Neid võetakse arvesse ettepanekus 

2040. aasta kliimaeesmärgi kohta. 

Kehtiva õigusraamistiku rakendamisse tuleb olulisel määral kaasata erasektori vahendeid. Töötan kolleegiumis 

selle nimel, et arendada välja erasektori, riikide ja liidu vahendite kõige kulutõhusam kombinatsioon, mis aitab 

paremini saavutada CO2 heite vajalikku vähenemist. Komisjon tuleb välja ka uue ettepanekuga Euroopa 

Konkurentsivõime Fondi kohta. See fond võimaldab meil investeerida innovatsiooni ja tehnoloogiasse, mis 

kujundavad majandust ja suunavad üleminekut, sealhulgas rohepööret. Kooskõlas missioonikirjaga tuleks see 

siduda tähtsate ühishuviprojektidega ja see peaks andma võimaluse neid toetada. 

Mis puudutab määrust, millega kehtestatakse sõiduautode ja kaubikute CO2-heite normid, siis on see oluline osa 

ELi eesmärgist vähendada kasvuhoonegaaside heidet 2030. aastaks vähemalt 55 % võrreldes 1990. aasta tasemega 

ja saavutada 2050. aastaks kliimaneutraalsus. Vaja on ambitsioonikat poliitikat, et tagada heite kiire ja piisav 

vähenemine kõigis sektorites, sealhulgas transpordis. Sellega seoses on uute sõiduautode ja kaubikute CO2-heite 

normides sätestatud selged eesmärgid alates 2030. aastast ning eesmärk viia heide nullini alates 2035. aastast. 
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Peame tagama ülemineku elektri kasutamisele ja keskkonnasäästlikud kütused peavad olema kättesaadavad. 

Poliitilistes suunistes on sätestatud järgmiselt: „kliimaneutraalsuse saavutamiseks 2050. aastaks on vaja 

mitmesuguseid erinevaid innovaatalisi tehnoloogialahendusi alates liikuvusvaldkonnast kuni energeetikani. 

Näiteks eesmärk, et autod peavad olema 2035. aastaks kliimaneutraalsed, muudab olukorra investorite ja tootjate 

jaoks prognoositavaks. Selle saavutamiseks on vaja läheneda probleemile tehnoloogianeutraalselt ja tänu 

õigusraamistiku kavandatava läbivaatamise käigus muudetavale määrusele peaks oma osa selles olema 

elektrokütustel.“ Seda rõhutatakse ka kliima, nullnetoheite ja puhta majanduskasvu volinikule saadetud 

missioonikirjas.  

 

8. Kuidas kavatsete tagada tulemusliku koordineerimise heaolu ja tööstusstrateegia eest vastutava juhtiva 

asepresidendiga ning Teie juhtimisel töötavate volinikega, et täita oma missioonikirjas nimetatud ülesandeid? 

Milliseid konkreetseid algatusi kavatsete esitada seoses 2040. aasta kliimaeesmärgi, keskkonna, puhta 

ringmajanduse ja õiglase üleminekuga? Kuidas kavatsete tagada sidususe ühelt poolt puhtale energiale ülemineku 

ning kliima- ja elurikkuse eesmärkide saavutamise ning teiselt poolt konkurentsipoliitika vahel? 

Kui mind juhtivaks asepresidendiks nimetatakse, kavatsen tegevust tulemuslikult koordineerida heaolu ja 

tööstusstrateegia eest vastutava juhtiva asepresidendiga ning teiste asjakohaste volinikega, et täita oma 

missioonikirjas nimetatud ülesandeid. Selleks kavatsen korraldada korrapäraseid kohtumisi volinike ja töötajatega, 

et jälgida edusamme, ühtlustada eesmärke ja soodustada koostööd, kasutades igakülgselt ära komisjoni talituste 

eksperditeadmisi. Samuti kavatsen edusammude hindamiseks pidada korrapäraseid dialooge sidusrühmadega – 

alates tööstussektorist kuni kohalike omavalitsusteni ning finantsvaldkonnast kuni tarbijateni. Püüan luua tihedad 

ja usaldusväärsed partnerlussuhted Euroopa Parlamendi ja selle asjaomaste komisjonide ja liikmetega, aga ka 

nõukoguga ja liikmesriikidega, kes kõik peavad koostööd tegema.  

  

Seoses 2040. aasta kliimaeesmärgiga, mida käsitlen üksikasjalikumalt oma vastuses üheksandale küsimusele, 

tuginen üksikasjaliku mõjuhinnangu tulemustele, mis on lisatud 2040. aastaks soovitatud kliimaeesmärki 

käsitlevale teatisele. Selles hinnangus rõhutatakse, et 2040. aasta kliimaeesmärgi saavutamise nimel peavad kõik 

sektorid töötama tasakaalustatult ja kulutõhusalt. CO2 heite vähendamise tempo igas sektoris sõltub siiski 

süsinikuvabade lahenduste olemasolust.  

 

Kliimaneutraalsuse ja puhta tööstuse kokkuleppe eesmärkide saavutamiseks teen koostööd teiste kolleegiumi 

liikmetega, et tagada poliitikavaldkondade sidusus, sealhulgas sellistes eri aspektides nagu puhta energia 

kättesaadavus, rahastamisvõimalused, juhtiva turu loomine ning kaubandus-, konkurentsi- ja ringmajandus-, 

kliima- ja maksupoliitika.  

 

Oluline osa meie jõupingutustes vähendada CO2 heidet majanduses ja toetada tööstuse konkurentsivõimet on 

ringmajanduse õigusaktil. Selle kaudu edendatakse kestlikumat tootmismudelit, muutes teiseseid materjale 

atraktiivsemaks. Pärast seda, kui oleme majanduskasvu edukakalt lahti sidunud heitest, tuleb see nüüd lahutada 

esmaste ressursside kasutamisest. Ringmajanduse soodustamist hakatakse silmas pidama ka siis, kui töötatakse 

välja õigusraamistik, mille abil edendada CO2 ringluspõhisemat kasutamist, sidumist ja kestlikku taaskasutamist 

ELi majanduses.  

 

Keemiatööstuse paketi puhul kavatsen teha koostööd heaolu ja tööstusstrateegia eest vastutava juhtiva 

asepresidendiga, et lihtsustada õigusloomet ja kiirendada menetlusi. 

Samuti koordineerin koostööd Euroopa veemajanduse kriisivalmiduse strateegia alusel, et suurendada 

veemajanduse kriisivalmidust kogu ELis ja eri majandussektorites. Põhitähelepanu pööratakse sellele, et õiglase 

ülemineku tegevuskava ühe osana oleks puhas vesi kättesaadav kõigile, samuti on tähelepanu all tõhus veekasutus 

ja veevaldkonnaga seotud tööstusharude konkurentsivõime. 

 

Tervikülevaade maa majandamisega seotud küsimustest võib aidata leevendada kliimamuutusi, luua 

kliimamuutustele vastupanuvõimelisema põllumajanduse, suurendada saagikust ja elurikkust ning parandada 

mulla seisundit. Siinne eesmärk on lõimida ELis ringlusmajandusse ka biomajandus. 

 

Nagu on märgitud vastuses 16. küsimusele, suudavad kliimaneutraalses majanduses vajalikku biomassi toota ainult 

heas seisundis ja vastupidavad metsad ning samal ajal pakkuda selliseid hädavajalikke ökosüsteemiteenuseid nagu 

CO2 sidumine ja elurikkus. Süsiniku sidumise sertifitseerimise raamistiku alusel teen koostööd kolleegidega, et 

töötada välja biomassi kestliku kasutamise tunnustamise meetodid ja võtta neid algatusi arvesse 

biomajandusstrateegia väljatöötamisel. 
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Ühtlasi tuleb märkida, et kliimamuutused võimendavad äärmuslikku kuumust, põuda, metsa- ja maastikupõlenguid 

ning muid keerulisi ilmastikunähtusi, mis muutuvad sagedasemaks ja hävitavamaks. Kui seda poliitilistes valikutes 

eirata, väheneb konkurentsivõime ja halveneb sotsiaalse ühtekuuluvuse olukord. Seepärast töötame koos kliima, 

nullnetoheite ja puhta majanduskasvu volinikuga välja Euroopa kliimakohanemise uue kava, et kaitsta elutähtsat 

transpordi- ja tarneahelataristut ning looduskapitalisisendeid kliimariskide eest.  

Kui mind nimetatakse juhtivaks asepresidendiks, on minu peamine ülesanne ühendada kliima- ja 

elurikkuseesmärgid konkurentsivõimega. Selleks peab ettevõtlus Euroopas ja mujal olema prognoositav ning on 

vaja strateegilist lähenemisviisi, toetust ja turupõhiseid stiimuleid, nagu märkisin vastuses seitsmendale 

küsimusele. 

Mis puutub sidususse konkurentsipoliitikaga, siis kõigepealt lubage mul rõhutada, et kooskõlas ELi 

aluslepingutega olen kohustatud käsitlema konkreetseid konkurentsijuhtumeid sõltumatult ja erapooletult ning 

järgima uurimisel tervikluse ja konfidentsiaalsuse põhimõtet. Konkurentsipoliitika kuulub loomulikult Euroopa 

Liidu vahendite hulka. Kui mind ametisse kinnitatakse, tagan, et koos muude poliitikavahenditega aitab 

konkurentsipoliitika saavutada selliseid üldeesmärke nagu üleminek puhtale energiale, sealhulgas kliima- ja 

elusrikkuseesmärke. Reguleerimine ja konkurentsieeskirjade järgimine peavad käima käsikäes ja teineteist sidusalt 

tugevdama. Näiteks varem on konkurentsieeskirjade järgimisega käivitatud ja täiendatud regulatiivseid algatusi 

paljudes valdkondades ühtset turgu süvendades ning on oluline, et seadusandlike ettepanekute koostamisel 

lähtutaks usaldusväärsest konkurentsipoliitikast. Seetõttu leian, et minu vastutusalasse kuuluvates eri 

valdkondades on võimalik koostoime aluslepinguid igakülgselt järgides. 

Tööstuse, teadusuuringute ja energeetikakomisjoni küsimused  

9. Milline on Teie ettekujutus oma vastutusalast lisaks missioonikirjas esitatule ja millise jälje tahaksite endast 

maha jätta? Millised seadusandlikud ettepanekud ja muud algatused soovitate volinike kolleegiumil vastu võtta 

järgmise viie aasta jooksul ja eelkõige esimese 100 päeva jooksul? Kuidas kavatsete tagada, et need ettepanekud, 

aga ka kehtivate õigusaktide rakendamine tugevdaksid Euroopa konkurentsivõimet? Kas kavatsete nende 

seadusandlike ettepanekute aluseks võtta spetsiaalsed mõjuhinnangud? Milliseid muid meetmeid kavatsete esitada 

sotsiaalse, õiglase ja konkurentsivõimelise puhtale energiale ülemineku tagamiseks, eelkõige enim mõjutatud 

sektorites? Millised on Teie plaanid eelkõige seoses puhta tööstuse kokkuleppega? Kuidas kavatsete suunata 

kehtiva õigusraamistiku rakendamise tööd, et saavutada 2030. aasta eesmärgid, ning valmistada pärast 

2040. aasta heite vähendamise eesmärgi vastuvõtmist ette uus struktuur, et saavutada 2050. aastaks nullnetoheide, 

ning tagada samal ajal Euroopa ettevõtjatele ja investoritele stabiilsuse ja prognoositavuse, energiahindade 

alandamise ja konkurentsivõime? Milliseid toetavaid meetmeid kavatsete esitada, et aidata ELi ettevõtjatel 

saavutada nullnetoheite eesmärk? Milliseid meetmeid kavandate, et muu hulgas Euroopa Konkurentsivõime Fondi 

kaudu kaotada Draghi aruandes esile toodud iga-aastane avaliku ja erasektori investeeringute puudujääk, mis on 

ligikaudu 800 miljardit eurot? Kuidas kavatsete suurendada kodanike osalemist oma töös? 

 

Kui mind ametisse kinnitatakse, kohustun ühendama konkurentsivõime ja CO2 heite vähendamise teemad, et 

muuta üleminek puhtale energiale ELi majanduskasvu ja jõukuse allikaks. ELi eesmärk peab olema õiglane ja 

konkurentsivõimeline üleminek puhtale energiale, millest tänu turgude paremale toimimisele Euroopa tarbijate ja 

ettevõtjate jaoks võidaksid kõik kodanikud ja ka meie planeet. Euroopa peaks jääma peamiseks sihtkohaks 

investeerimisvõimalustele, mille kaudu luua stabiilseid ja tulevikukindlaid kvaliteetseid töökohti, ning siin peaks 

olema tugev tööstusökosüsteem. Kooskõlastan CO2 heite vähendamise tegevuskava asjaomaste kolleegiumi 

liikmetega ja järgin konkurentsipoliitikat, mis on kooskõlas ELi ühiste eesmärkidega, tagades võrdsed võimalused 

kõigile asjaosalistele. Igas etapis teen koostööd tööstussektori esindajatega, sotsiaalpartneritega, sealhulgas 

piirkondades ja kohalikes kogukondades, ning kõigi sidusrühmadega. Leian, et CO2 heite vähendamine ja 

konkurentsivõime on lahutamatud eesmärgid ning need tuleb saavutada õiglaselt. 

Nagu Draghi aruandes on selgelt rõhutatud, võib CO2 heite vähendamine konkurentsivõimet suurendada siis, kui 

kõik poliitikameetmed on omavahel igati kooskõlas. See tähendab, et peame tagama koostoimet võimendava 

poliitikakujunduse, mille puhul välditaks ebakõlasid. Peame toetama oma tööstussektorit CO2 heite vähendamisel 

innovatsiooni kaudu ja muutma puhtale energiale ülemineku konkurentsieeliseks. Me ei taga Euroopa pikaajalist 

konkurentsivõimet, kui me ei lähe imporditavate fossiilkütuste kasutamiselt üle keskkonnahoidlikule ja 

konkurentsivõimelisele ringmajandusele. Ja seda tuleks teha kiiresti. Luban, et kasutame tegutsemisel kõiki meie 

käsutuses olevaid peamisi vahendeid, et edendada üleminekut puhtale energiale: soodustame ettevõtlust, kaasame 

era- ja avaliku sektori investeeringuid; alandame energiahindu. Nende hoobade rakendamisega tagan 

proportsionaalsuse, subsidiaarsuse ja parema õigusloome põhimõtete järgimise, sealhulgas laialdaste 
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konsultatsioonide ja mõju hindamisega ning võttes eelkõige arvesse VKEde ja väikeste keskmise 

turukapitalisatsiooniga ettevõtjate vajadusi. 

Kliimaeesmärkide saavutamisel on lähtepunktiks kehtivate õigusaktide täielik rakendamine, et vähendada 

heitkoguseid 2030. aastaks vähemalt 55 %. Samal ajal peame tagama puhtale energiale ülemineku suundumuse 

pikema aja jooksul. Sellega seoses toetan kliima, nullnetoheite ja puhta majanduskasvu volinikku 2040. aasta 

kliimaeesmärgi kohta seadusandliku ettepaneku peatsel ettevalmistamisel komisjoni uues koosseisus. Kui 2040. 

aasta eesmärk on kokku lepitud, on see aluseks ELi uuele Pariisi kokkuleppe kohasele riiklikult kindlaksmääratud 

panusele.  2030. aasta järgset perioodi käsitleva kliimaraamistiku ettevalmistamisel tagan, et erilist tähelepanu 

pööratakse kulutõhususele, ELi konkurentsivõime suurendamisele maailmas ja õiglase ülemineku võimalustele.  

Kavatsen teha oma kolleegidega tihedat koostööd puhta tööstuse kokkuleppe alal, et hõlbustada CO2 heite 

vähendamist ja suurendada konkurentsivõimet, nagu olen kirjeldanud vastuses seitsmendale küsimusele. Riigiabi 

valdkonnas teen ettepaneku lihtsustada konkurentsipoliitikat, muuta selle järgimine sihipärasemaks ja tagada selle 

kooskõla ELi prioriteetidega, nagu olen märkinud vastuses neljandale küsimusele.  

 

Tööstuses tekkivate CO2 heitkoguste vähendamise rahastamise vajadused on väga suured, kuid need 

investeeringud on vajalikud pikaajalise konkurentsivõime tagamiseks ning õigustatud, kui võrrelda neid kuludega, 

mis kaasneksid tegevusetuse korral. Enamiku rahastamisvajadustest katab ja peaks katma erasektor. Selle 

saavutamiseks peame i) süvendama erakapitaliturge, nagu on soovitatud nii Letta kui ka Draghi aruandes; ii) 

suurendama kestliku rahastamise mahtu, eelkõige seoses ülemineku rahastamisega, ja iii) tagama CO2 heite 

vähendamisse tehtavate investeeringute laenukõlblikkuse pankade jaoks. Avaliku sektori vahendid peaksid 

hoogustama erainvesteeringuid, et rahuldada Euroopa tööstuse olulisi vajadusi. Liikmesriikide fiskaalvõimekus 

on erinev, mistõttu on liidusisese ausa konkurentsi ja ühtekuuluvuse jaoks väga oluline kontrollida riigiabi andmist 

ja samal ajal võimaldada saavutada avaliku poliitika eesmärke.  

Selleks et erasektor hakkaks oma vahendeid tegelikult investeerima, on äärmiselt tähtis olemasolevat poliitikat ja 

õiguslikke nõudeid stabiilselt rakendada. Püüan luua võimalusi erasektori, riikide ja liidu vahendite tõhusamaks 

kombineerimiseks, et saavutada CO2 heite vähendamiseks vajalik rahastamine eri allikatest. ELi eelarve on 

Euroopa konkurentsivõime üks peamisi katalüsaatoreid ja kavatsen teha koostööd teiste asjaomaste kolleegiumi 

liikmetega, et suunata investeeringud Euroopa netonulltaristusse ja sellekohastesse prioriteetidesse. Järgmine 

mitmeaastane finantsraamistik annab võimaluse neid jõupingutusi veelgi toetada, tugevdades Euroopa tööstuse 

konkurentsivõimet ja tagades õiglase ülemineku. Nagu on märgitud uue kolleegiumi poliitilistes suunistes, 

kavatseb komisjon teha ettepaneku luua uus Euroopa Konkurentsivõime Fond. See on osa meie ettepanekust uue 

ja suurema eelarve kohta järgmises mitmeaastases finantsraamistikus. Missioonikirjast tulenevalt peaks see fond 

toetama olulisi ühishuviprojekte. Fond investeerib strateegilisse tehnoloogiasse, sealhulgas puhtasse 

tehnoloogiasse, ja CO2 heite vähendamiseks tehtavatesse jõupingutustesse, et tagada strateegiliste 

tehnoloogialahenduste väljatöötamine ja tootmine Euroopas kohapeal. Nüüd tuleb meil tulevane Euroopa 

Konkurentsivõime Fond välja kujundada. Alustama peab küsimusest, mida me tahame rahastada, ja seejärel tuleb 

vaadata, kuidas eesmärke kõige kulutõhusamalt saavutada ja tulemusi kohapeal maksimeerida. See võimaldab 

muuta rahastamise tulemuslikumaks. Ühiste eesmärkide saavutamiseks kasutatavate erainvesteeringute 

võimendamiseks ja nendega seotud riskide kõrvaldamiseks tuleb meil kasutada eelarve võimalusi. 

Konkurentsipoliitika kui läbinisti valdkonnaülene poliitika peaks koos muude asjakohaste vahenditega aitama 

saavutada üldeesmärki muuta majandus 2050. aastaks konkurentsivõimeliseks, vastupidavaks ja 

süsinikuneutraalseks. Selle saavutamiseks peab konkurentsi olema kõigis asjakohastes aspektides rohkem, mitte 

vähem. Kui mind nimetatakse juhtivaks asepresidendiks, ajakohastan konkurentsipoliitikat veelgi, tagamaks et see 

soodustab ELi ettevõtete konkurentsivõimet ka edaspidi, ning samal ajal püüan järgida õigusriigi ja võrdse 

kohtlemise põhimõtet.  

 

10. Kas Teie arvates on kehtivad riigiabi eeskirjad piisavad, et tagada aus konkurents kogu liidus? Kuidas 

kavatsete tagada, et uus konkurentsipoliitika lähenemisviis ja uus riigiabi raamistik aitavad edendada puhta ja 

taastuvenergia kasutuselevõttu, energiatõhusust, tööstusinvesteeringuid ja puhta tehnoloogia piisavat 

tootmisvõimsust, kuid piirata samal ajal ka välissõltuvust, tugevdada ELi konkurentsivõimet ja kaitsta Euroopa 

tööstust ebaausa väliskonkurentsi eest kooskõlas WTO ja siseturu reeglitega? Mida arvate komisjoni järeldustest 

Hiinast pärit akutoitega elektrisõidukite ebaausa subsideerimise ja nende sõidukite impordi suhtes kehtestatud 

ajutiste tasakaalustavate tollimaksude kohta? Milliseid meetmeid kavatsete esitada, et lahendada spetsiifilisi 

probleeme, millega Euroopa VKEd ja väikesed keskmise turukapitalisatsiooniga ettevõtjad peavad toime tulema? 
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Milliseid meetmeid kavatsete esitada erainvesteeringute ligimeelitamiseks ning majandus- ja tööstustegevuse 

muudesse riikidesse üleviimise vältimiseks?  

 

Nagu ma kolmandale ja neljandale küsimusele vastates ütlesin, on minu eesmärk jõustada riigiabieeskirjad 

kiirendatud tempos ja tagada nende sihipärane täitmine ning kohandada riigiabipoliitikat pikemaajaliste 

eesmärkidega, et rakendada puhta tööstuse kokkulepet ja aidata suurendada Euroopa konkurentsivõimet. Nagu 

Draghi aruandes on rõhutatud, peaksime sellega seoses tuginema kogemustele, mis on saadud kriisidele 

reageerimiseks kehtestatud riigiabieeskirjade rakendamisel, ja paremini koordineerima abi andmist ELis, et 

vähendada ühtse turu killustumise ohtu. 

Üldisemalt kavatsen ajakohastada ja veelgi tugevdada konkurentsieeskirjade täitmist, tagades niiviisi toetuse 

Euroopa ettevõtete innovatsioonile, konkurentsivõimele ja juhtrollile maailmas ning aidates kaasa kogu komisjoni 

koosseisu laiemate eesmärkide saavutamisele.   

Usun mitmepoolsesse tegevusse. Üleilmse jõukuse saavutamise jaoks on üks lahendustest reformitud WTO. Me 

peaksime jätkuvalt kaitsma ELi konkurentsi- ja vastupanuvõimet, kasutades maailmamajanduse probleemide 

lahendamiseks kõiki komisjoni käsutuses olevaid vahendeid. Näiteks kavatsen ma rangelt tagada välisriigi 

subsiidiumide määruse täitmise, et kaitsta ühtset turgu liiduväliste riikide moonutavate subsiidiumide eest, tagada 

võrdsed võimalused kõigile ühtsel turul tegutsevatele ettevõtjatele ning samal ajal jääda avatuks kolmandate 

riikidega peetavale kaubavahetusele ja nende investeeringutele. Tagan, et välisriigi subsiidiumide määrust 

rakendatakse meie ühiste eesmärkide saavutamiseks sidusalt meie käsutuses olevate kõigi asjakohaste 

vahenditega. Lisaks töötame ka selle nimel, et kindlustada üleilmselt võrdsed tingimused, lähendades 

konkurentsieeskirju muude väljaspool WTOd tegutsevate foorumite, näiteks Majandusliku Koostöö ja Arengu 

Organisatsiooni ning rahvusvahelise konkurentsivõrgustiku kaudu. 

 

Peame tagama, et EL jääb akutoitega elektrisõidukite tootmise kohaks ning et säilitame tootmisvõimsuse ELi jaoks 

rohepöörde ja kliimaeesmärkide seisukohast üliolulises sektoris. Akutoitega elektrisõidukeid käsitlev 

subsiidiumivastane uurimine põhines kindlatel faktidel ja tõenditel ning viidi läbi kooskõlas WTO eeskirjadega. 

Komisjon püüab leida elektrisõidukeid käsitlevale juhtumile läbirääkimiste teel lahendust, mis vastaks WTO 

nõuetele ning oleks tõhus ja täidetav. Selle juhtumi lahendamine ei asenda meie autotööstusstrateegiat. Tulevikku 

vaadates peame korraldama laiema strateegilise arutelu ELi autotööstuse tuleviku üle, kasutades sidusalt kõiki 

meetmepaketis sisalduvaid poliitikavahendeid, et saavutada puhtale energiale üleminek ning tagada Euroopas 

keskkonnahoidlik, konkurentsivõimeline ja hästi toimiv autotööstuse väärtusahel.  

Et üleminek puhtale energiale ja digitehnoloogiale Euroopas oleks edukas, on oluline kaasata protsessi VKEd. 

Seepärast aitavadki riigiabieeskirjad liikmesriikidel VKEsid paindlikumalt toetada, näiteks riskifinantseerimise 

ja üldiselt kõrge abitaseme kaudu. Lisaks kaitseb VKEsid kontroll ELis toimuvate ühinemiste üle, hoides ära 

hinnatõusu ning kvaliteedi ja innovatsiooni vähenemise. Monopolide ja kartellide vastase menetluse eeskirjade 

range ellurakendamine aitab kaitsta VKEsid turult väljatõrjumise eest turgu valitsevate ettevõtete poolt ja tagab 

neile õiglase turulepääsu. See on kasulik nii sidusrühmadele kui ka tarbijatele. Teen tihedat koostööd heaolu ja 

tööstusstrateegia eest vastutava juhtiva asepresidendiga, kellele komisjoni president on teinud ülesandeks 

määrata kindlaks VKEde roll lähtuvalt hiljutise hindamise tulemustest. Oluline prioriteet on veelgi hõlbustada 

VKEde osalemist ja juurdepääsu üleeuroopalist huvi pakkuvatele tähtsatele projektidele. Lisaks tagan, et 

konkurentsieeskirjade tulemuslik rakendamine käib käsikäes digiturgude määruse jõulise ellurakendamisega, et 

tagada Euroopa tehnoloogiavaldkonna idufirmade edu nendel turgudel.  

 

11.  Milliseid meetmeid kavatsete võtta energiahindade alandamiseks lühikeses, keskpikas ja pikas perspektiivis 

ning selleks, et saavutada ELi sõltumatus fossiilkütustest? Mida kavatsete teha, et kiirendada Venemaalt pärit 

gaasi impordi järkjärgulist lõpetamist? Millised on Teie arvates ELis energiahindade volatiilsuse peamised 

põhjused ja milliseid konkreetseid meetmeid tuleks Teie arvates võtta, et hinnad oleksid konkurentsivõimelised, 

vastavuses turu olukorraga ja taskukohased? Kuidas kavatsete tagada, et ettevõtjad ja kodumajapidamised saavad 

kasu taastuvenergia väiksematest tootmiskuludest? Milline peaks olema üleeuroopalist huvi pakkuvate tähtsate 

projektide roll seoses energiatootmise ja ‑ühendustega ning kuidas saaks nende rakendamiseks eraldada 

täiendavaid rahalisi vahendeid? Milline on Teie arvates tehnoloogianeutraalsuse roll energiavarustuse ja 

energiahindade kontekstis? Mida arvate tuumaenergiast ja väikestest moodulreaktoritest? 

 

Üks suurimatest konkurentsivõimet ja tööstuse kasvu võimet pidurdavatest teguritest on kõrgem ja kõikuv 

energiahind, nagu on rõhutatud Draghi aruandes. Kui mind ametisse kinnitatakse, juhin ma Euroopa Komisjoni 

tööd taskukohase energia suunas ja püüan kõrvaldada sõltuvuse fossiilkütustest, alustades seni veel Venemaalt 

ELi imporditavate fossiilkütuste järkjärgulisest kasutuselt kõrvaldamisest. Teen koostööd teiste volinikega, 
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eelkõige energeetika ja elamumajanduse volinikuga, et suurendada investeeringuid puhta energia taristusse ja 

lahendada energiaostuvõimetuse probleemi kogu Euroopas. Minu arvates on parim viis, kuidas muuta energia 

taskukohaseks, minna lõplikult üle puhta energia kasutamisele ja luua tugev energialiit võimalikult kiiresti. Selleks 

esitab komisjon puhta tööstuse kokkuleppe osana taskukohaste energiahindade tegevuskava, milles käsitletakse 

kõiki energiahinnakomponente, näiteks maksustamist, ja finantsturgude olukorda ning elektriostulepingute ja 

kahesuunaliste hinnavahelepingute väljatöötamist Euroopa energiaturu jaoks. Samuti esildan tegevuskava 

eesmärgiga lõpetada energia importimine Venemaalt. Koos sellega vaadatakse ka läbi ELi energiajulgeoleku 

struktuur. Ühtlasi keskendume oma jõupingutustes elektriturukorralduse hiljutise reformi rakendamisele, 

taastuvate energiaallikate laialdasemale kasutamisele energiasüsteemis ja suuremale energiatõhususele.  

 

Miljonid inimesed juba saavad kasu odavast taastuvenergiast, seda nii oma tarbeks toodetud energia tarbijatena 

kui ka energiakogukondade osana, ning meie kohustus on tagada, et edaspidi oleks neid inimesi rohkem. 2021.–

2023. aastal langesid hinnad elektritarbijate jaoks 100 miljardi euro võrra tänu uute päikesepaneelide ja 

tuuleparkide toodetud võimsusele. See suundumus peab jätkuma ja mahud suurenema. Tagan, et liikmesriigid 

kiirendavad loamenetlusi ja leevendavad nendele seatud nõudeid, vähendavad bürokraatiat ja rakendavad 

nõuetekohaselt õigusnorme, et saaks kasutada taastuvallikatest toodetud energiat uutes ja renoveeritud hoonetes. 

Energiakasutusega seotud maksud ja hinnapoliitika peaksid olema kooskõlas meie pikaajaliste kestlike 

eesmärkidega ning aitama kõrvaldada konkurentsilõhet. Selleks on väga oluline järk-järgult kõrvaldada 

fossiilkütusetoetused ja suurendada energiatõhusust. 

 

Et minna lõplikult üle puhta energia kasutamisele ja vähendada CO2 heite osakaalu energiaallikate jaotuses, on 

ülioluline kehtestada Euroopa paindliku, integreeritud ja digitaliseeritud energiasüsteemi juhtimise raamistik. 

Seepärast pööran suurt tähelepanu energialiidu ja kliimameetmete juhtimist käsitleva määruse läbivaatamisele.  

 

Kuna elektri tootmine taastuvallikatest suureneb, on vaja täiustada elektrivõrku, muuta pakkumine ja nõudlus 

paindlikumaks ja tagada salvestuslahendused, et odavast taastuvenergiast saadav kasu jaguneks päeva kõikidele 

tundidele. Teen koostööd energeetika ja elamumajanduse volinikuga, et esitada strateegiline tegevuskava 

energeetikasektori digitaliseerimise kohta ja tehisintellekti kasutamise kohta selles sektoris. Samuti võtame 

kasutusele üleeuroopaliste energiavõrkude raamistiku, et jätkata põhiliste piiriüleste energiataristute toetamist 

ühishuviprojektidena. Aitan ka aktiivselt kaasa selliste oluliste taristuprojektide rakendamisele komisjoni 

piirkondliku koostöö kõrgetasemeliste töörühmade kaudu. Liikmesriikide võrkude parem ühendatus on oluline 

mitte ainult ülemineku tõhusamaks juhtimiseks, vaid ka sellest saadava kasu üleeuroopalise jaotumise seisukohast.  

 

Üleeuroopalist huvi pakkuvad tähtsad projektid on äärmiselt oluline vahend, mille kaudu ühiselt investeerida 

tulevikutehnoloogiasse ja -taristutesse, luua innovatsiooni tööstuses ning tagada dünaamiline ja positiivne 

ülekanduv mõju Euroopa majandusele üldisemalt. See on neile projektidele riigiabi andmise esmane tingimus. 

Need projektid pakuvad Euroopa jaoks elutähtsaid lahendusi ja võimaldavad liikmesriikidel toetada avatud 

juurdepääsuga energiataristuprojekte, kui neid peetakse ELi jaoks vajalikuks. Energiatootmises võivad 

üleeuroopalist huvi pakkuvad tähtsad projektid aidata tõsta innovatsioonitaset mitmesuguste puhta tehnoloogia 

lahenduste puhul ning suurendada näiteks energia- ja ressursitõhusust eri sektorites (näiteks pilv- ja 

servandmetöötluse tehnoloogiat käsitlev heakskiidetud üleeuroopalist huvi pakkuv tähtis projekt). Üleeuroopalist 

huvi pakkuvaid tähtsaid projekte käsitlevad eeskirjad soodustavad siseriiklike meetmete kaasrahastamist ELi 

vahenditest, samuti võivad need projektid saada toetust Euroopa strateegiliste tehnoloogiate platvormi (STEP) 

raames ümber suunatud rahalistest vahenditest. Üleeuroopalist huvi pakkuvaid tähtsaid projekte tuleks toetada 

loodavast Euroopa Konkurentsivõime Fondist.  

Siinkohal lähtun teatisest 2040. aastaks soovitatud kliimaeesmärgi kohta ja selle üksikasjaliku mõjuhinnangu 

järeldustest. Meil on vaja maksimaalselt tõhusalt kasutusele võtta eri tehnoloogialahendused, nii väljakujunenud 

tehnoloogia kui ka uued lahendused, mis võiksid toetada CO2 heite vähendamist ELis pärast 2030. aastat, austades 

samal ajal kooskõlas aluslepingu artikliga 194 liikmesriikide eesõigust otsustada energiaallikate jaotuse üle.  

Vähese CO2-heitega tuumaenergiaga seoses on tähelepanuväärne, et 2024. aasta veebruaris lõi komisjon 

tööstusliidu, mille eesmärk on hõlbustada väikeste moodulreaktorite valdkonnas tegutsevate sidusrühmade 

koostööd ELi tasandil, kiirendada selliste reaktorite kasutuselevõttu ning tagada tugev ELi tarneahel, sealhulgas 

kvalifitseeritud tööjõud. Selle raames kasutatakse ära ELi tootmis- ja innovatsioonisuutlikkust, et hoogustada 

esimeste väikeste moodulreaktorite projekte ELis ja võtta need kasutusele 2030. aastate alguseks, järgides kõige 

rangemaid norme tuumaohutuse, jäätmekäitluse, keskkonnahoidlikkuse ja tööstuse konkurentsivõime vallas. 

 

Tööhõive- ja sotsiaalkomisjoni küsimus 
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12.  Teie vastutusala hõlmab õiglast ja konkurentsivõimelist puhtale energiale üleminekut, mis Teie missioonikirja 

kohaselt peab olema inimeste ja nende töökohtade huvides. Õiglase ülemineku sotsiaalseid aspekte aga Teie 

vastutusvaldkondadega seoses peaaegu ei mainitagi. Kuidas kavatsete teha koostööd juhtiva asepresidendi 

kandidaadi Roxana Mînzatuga? Milliseid konkreetseid meetmeid kavatsete võtta, et kaitsta vähim kaitstud 

leibkondi ja et üleminek oleks töötajatele kasulik, nende õigusi austataks ja edendataks ning kedagi ei jäetaks 

kõrvale? Kas esitate seoses õiglase üleminekuga algatuse töömaailmas toimuvate muutuste prognoosimise ja 

juhtimise kohta?  

Milliseid konkreetseid meetmeid kavatsete võtta parema õigusloome tegevuskava raames ELi tööõigustiku ning 

paremate tööalaste õiguste ja sotsiaalsete standardite tagamiseks?  

Pidades eelkõige silmas riiklikke kliimameetmete sotsiaalkavasid, mis tuleb esitada 2025. aasta juuniks, siis kuidas 

kavatsete tagada, et kliimameetmete sotsiaalfond ei paku mitte ainult lühiajalist toetust vähekaitstud 

leibkondadele, vaid annaks tõuke ka pikaajalisteks muutusteks, et aidata inimesed energiaostuvõimetusest ja 

liikuvusvaesusest välja? Arvestades, et Õiglase Ülemineku Fondi tegevus lõppeb 2027. aastal, siis milliseid 

konkreetseid meetmeid kavatsete võtta, et toetada ettevõtjaid ja töötajaid kliimaneutraalsusele üleminekul? Kuidas 

kavatsete aidata kaasa oskuste liidule? 

Kui mind ametisse kinnitatakse, töötan selle nimel, et üheskoos järgitakse kliima-, majandus- ja sotsiaaleesmärke, 

keskendutakse kõige haavatavamate kaitsmisele ja töötatakse koos selle nimel, et kõik saaksid osa ülemineku 

pakutavatest võimalustest. Üleminek peab olema inimkeskne. Uue puhta tööstuse kokkuleppega toetatakse 

kestlikku ja konkurentsivõimelist tööstust ja samal ajal soodustatakse kvaliteettöökohtade loomist. Lisaks on 

õiglase ülemineku tagatiseks kvaliteetsete töökohtade tegevuskava, mille töötab välja inimeste, oskuste ja 

valmisoleku eest vastutav juhtiv asepresident koos sotsiaalpartneritega. Kava raames toetatakse töötajatele ja 

füüsilisest isikust ettevõtjatele õiglase töötasu maksmist ning rangete töötervishoiu- ja tööohutusnormide, heade 

töötingimuste, koolitusvõimaluste ja õiglaste töökohavahetuse võimaluste tagamist, eelkõige suurendatakse 

kollektiivläbirääkimistega hõlmatust.  

 

Et parandada vähimkaitstud leibkondade olukorda ja arvestada kõikide inimeste vajadustega, teen ELi esimese 

vaesusvastase strateegia väljatöötamisel koostööd inimeste, oskuste ja valmisoleku valdkonna juhtiva 

asepresidendiga. Selles strateegias käsitletakse põhjalikult vaesuse algpõhjuseid. Õiglase rohepöörde edukuse võti 

on oluliste teenuste, sealhulgas energia ja transpordi kättesaadavus. Tulevasel Euroopa taskukohaste eluasemete 

kaval on samuti oluline roll renoveerimise toetamisel ning taskukohaste ja energiatõhusate eluasemete 

kättesaadavaks muutmisel.   

 

Kliimameetmete sotsiaalfondist toetatakse vähekaitstud leibkondi ja mikroettevõtjaid ning vähemate võimalustega 

transpordikasutajaid, et vähendada heitkogustega kauplemise uue süsteemiga (HKS2) kaasnevat sotsiaalmõju 

hoonetele ja maanteetranspordile, eelkõige selles osas, mis puudutab energiaostuvõimetust ja liikuvusvaesust.  

Toetan inimeste, oskuste ja valmisoleku eest vastutav juhtivat asepresidenti, et suunata kliimameetmete 

sotsiaalfondi programmitööd ja vahendite kasutamist nii, et võetaks arvesse HKS2st mõjutatud vähekaitstud 

rühmadele avalduvat sotsiaalmõju. Kliimameetmete sotsiaalfond annab ajutist otsest sissetulekutoetust ning 

tegeleb nii meetmete kui ka investeeringutega. Meetmete tulemuseks peavad olema märkimisväärse ja püsiva 

mõjuga struktuursed muutused. Kliimameetmete sotsiaalfondi eesmärk on käivitada vähekaitstud leibkondade 

jaoks kasulikke struktuurseid muutusi ja aidata saavutada Euroopa sotsiaalõiguste samba tegevuskavas 2030. 

aastaks seatud põhieesmärki, s.o vähendada vaesust.  

 

Oma ametiaja jooksul teen tihedat koostööd inimeste, oskuste ja valmisoleku eest vastutava juhtiva 

asepresidendiga, et tagada õiglane üleminek kõigile ja luua ettevõtetele õiged tingimused meie ühiste eesmärkide 

saavutamiseks. Nagu on märgitud ELi tööjõupuudust ja oskuste nappust käsitlevas 2024. aasta tegevuskavas, loob 

komisjon edusammude jälgimiseks õiglase ülemineku vaatluskeskuse. Komisjoni talitused analüüsivad 

olemasolevaid asjakohaseid raamistikke ja uurivad, kuidas saaks pikemaajaliste muutuste käigus kujundada ühist, 

ennetavat ja tegelikkusel põhinevat arusaama. Toetan ka juhtiva asepresidendi tegevust tööõiguse valdkonnas 

eesmärgiga tagada, et inimesed ja nende töökohad jääksid alati meie sotsiaalse turumajanduse keskmesse, isegi 

kui tööstus- ja majandusolukord muutuvad. 

   

 

Oskused on meie konkurentsivõime ning puhta ja õiglase ülemineku jaoks üliolulised. Oskuste pakt ja heade 

oskuste väljaselgitamine on oskuste liidu üks oluline aspekt kriitilise tähtsusega tööstusharudele õigete oskuste 

pakkumisel. Teen tihedat koostööd inimeste, oskuste ja valmisoleku eest vastutava juhtiva asepresidendiga ja 
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lähtun oskuste pakti raames loodud ulatuslike partnerluste suurepärasest tööst töötajate täiend- ja ümberõppe 

toetamisel.  

 

Siseturu- ja tarbijakaitsekomisjoni küsimus 

13. Selles, et ELi usaldusväärsus sõltub tema õigusnormide, sealhulgas digiturgude määruse ja välisriigi 

subsiidiumide määruse tulemusliku täitmise tagamisest, valitseb laialdane üksmeel. Millised on Teie prioriteedid 

seoses õigusnormide täitmise tagamisega ja kuidas kavatsete tagada nende õigeaegse ja tulemusliku täitmise nii, 

et see on kasulik ELi tarbijatele ja ettevõtjatele ning aitab kaasa siseturu nõuetekohasele toimimisele? Arvestades, 

et see töö on väga keerukas, siis kuidas kavatsete tagada tegevuse koordineerimise Euroopa Komisjonis ja selle, 

et Teil on piisav arv sobivate oskustega töötajaid? 

Kui mind kinnitatakse juhtivaks asepresidendiks, on üks minu prioriteetidest tagada uute vahendite, näiteks 

digiturgude määruse ja välisriigi subsiidiumide määruse tulemuslik täitmine ning nende selge lisaväärtus ELi 

tarbijate ja ettevõtjate jaoks. Nende vahendite eesmärk on lahendada ELi majanduse ees seisvaid üha suuremaid 

probleeme. Kavatsen tagada digiturgude määruse (millega kehtestatakse kohustused suurimatele 

digiplatvormidele) täitmise ning nende platvormide ausa ja konkurentsisõbraliku toimimise. Samuti pean 

esmatähtsaks välisriigi subsiidiumide määruse täitmise tagamist. See määrus võimaldab komisjonil tegeleda 

moonutustega, mida põhjustavad subsiidiumid, mida annavad liitu mittekuuluvad riigid ühtsel turul tegutsevatele 

ettevõtetele. Niiviisi saab EL tagada võrdsed võimalused kõigile ühtsel turul tegutsevatele ettevõtetele, jäädes 

samal ajal avatuks kaubandusele ja investeeringutele. 

Digiturgude määruse puhul lähtun oma koostöös tehnoloogilise suveräänsuse, julgeoleku ja demokraatia eest 

vastutava juhtiva asepresidendiga kolmest olulisest mõõtmest. Kõigepealt tuleb avada suletud ökosüsteemid, 

näiteks laiendada mobiiltelefonides või veebis tehtavate otsingute tulemusi või veebikaubanduse võimalusi. See 

annab väiksematele novaatorlikele ettevõtjatele võimaluse pakkuda tarbijatele uusi teenuseid. Aja jooksul on neil 

siis võimalik väljakujunenud pääsuvalitsejatega nende enda valdkonnas konkureerida. Teiseks tuleb tarbijatele 

pakkuda valikuvõimalusi. Liiga sageli kehtestavad pääsuvalitsejad tarbijatele oma tingimusi, väites, et ükski teine 

võimalus ei ole piisavalt hea. Kolmandaks tuleb tagada, et andmed kuuluvad nende genereerijatele. Kodanikel on 

õigus sisestada oma andmeid sinna, kuhu nad soovivad, ja otsustada, kas nad lubavad oma isikuandmeid 

reklaamiks kasutada või mitte. Pääsuvalitsejad ei tohiks kasutada andmeid, mille tarbijad on veebiturgudel tooteid 

müüvatele kauplejatele edastanud, kui need pääsuvalitsejad konkureerivad enda platvormil nende kauplejatega. 

Soovin, et Euroopa kodanikud ja ettevõtjaid tunneksid end digimaailmas kindlalt ning seda silmas pidades nõuan, 

et pääsuvalitsejad täidaksid digiturgude määrusest tulenevaid kohustusi. Kui nad seda ei tee, ei kõhkle ma 

kasutamast kõiki digiturgude määruses sätestatud vahendeid, sealhulgas trahve, kui vaja.  

Välisriigi subsiidiumide määruse rakendamisel on kaks võimalikku varianti: koondumised ja ex officio uurimised. 

Välisriigi subsiidiume hõlmavate koondumiste puhul suhtun ma rangelt tehingutesse, mis hõlmavad subsiidiume 

kolmandatest riikidest, ning kasutan kõhklemata kõiki selle uue vahendiga ette nähtud volitusi, kui vaja, sealhulgas 

ebaõiglaselt subsideeritud omandamisi Euroopas. Mis puudutab ex officio uurimisi, st komisjoni omal algatusel 

läbiviidavaid uurimisi, siis jätkan ma tööd käimasolevate esialgsete uurimistega. Järgin täielikult eeskirju ega saa 

praegu nende uurimiste tulemusi ette ennustada. Loomulikult tagan, et jälgime järjepidevalt uusi juhtumeid, mis 

õigustavad ex officio tegutsemist, ning vajaduse korral algatame uurimise. Vastavalt oma missioonikirjale kavatsen 

suunata meie ex officio jõupingutused kõige enam mõjutatud sektoritele ja ausat konkurentsi ühtsel turul enim 

kahjustavatele välisriigi subsiidiumide liikidele. Paljud ühtse turu aspektid eeldavad tugevat koordineerimist ja 

kavatsen tegelda aktiivselt sellega, et viia meie meetmed kooskõlla Euroopa põhiprioriteetidega.   

Transpordi- ja turismikomisjoni küsimus 

14. Missioonikirja kohaselt kuulub tulevase õiglase ja konkurentsivõimelise puhtale energiale ülemineku eest 

vastutava juhtiva asepresidendi vastutusalasse ELi süsinikuheite vähendamise eesmärkide õigusraamistik ja 

paketi „Eesmärk 55“ rakendamine. Transpordi- ja turismikomisjon on juhtinud Euroopa Parlamendi 

seadusandlikku tööd transpordi süsinikuheite vähendamisel (algatus „ReFuelEU Aviation“, algatus „FuelEU 

Maritime“, alternatiivkütuste taristu direktiivi muutmine). Milline on Teie hinnangul rohelise kokkuleppe 

õigusaktide mõju transpordisektorile? Milline on Teie ettekujutus transpordisektori süsinikuheite vähendamise 

uue struktuuri ettevalmistamisest 2030. aasta järgseks ajaks nii, et samal ajal oleks tagatud Euroopa 

transpordiettevõtjatele võrdsed tingimused, Euroopa transpordisektori konkurentsivõime ning kvaliteetsed ja 

atraktiivsed töökohad Euroopas? Kuidas kavatsete teha koostööd tulevase ühtekuuluvuspoliitika ja reformide eest 

vastutava juhtiva asepresidendi ning tulevase kestliku transpordi ja turismi volinikuga? 
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Vastavalt Euroopa roheleppele peavad kõik majandussektorid aitama saavutada ELi kliimaeesmärke. Sellega 

seoses on transport, mis ikka veel tekitab CO2 heidet rohkem kui 1990. aastal, ELi 2050. aastaks seatud 

kliimaneutraalsuskohustuse täitmisel otsustava tähtsusega. EL on kehtestanud tervikliku poliitikaraamistiku, 

sealhulgas paketi „Eesmärk 55“, ning tervikliku kestliku ja aruka liikuvuse strateegia, mille tulemusena kehtestati 

muu hulgas tõhusa ja keskkonnahoidliku liikuvuse pakett ning kaubaveo keskkonnahoidlikumaks muutmise pakett 

eesmärgiga vähendada transpordisektori tekitatavat CO2 heidet.  

 

Meie põhieesmärkide saavutamiseks on üliolulised innovatsioon, digitaliseerimine, õigusaktide tulemuslik 

rakendamine ja vajalikud investeeringud. Et kujundada TEN-T põhivõrk 2030. aastaks lõplikult välja, muuta ELi 

taristu loodusõnnetuste ja vaenuliku tegevuse suhtes vastupidavamaks, võtta kasutusele innovaatilised 

digilahendused, nagu kestlikud transpordikütused ja kestlik laadimistaristu, ajakohastada sõidukiparke ja 

nutikamalt korraldada linnaliikuvust, on vaja investeeringuid ja planeerimist. Juba on esitatud ettepanekud meie 

taristu, eelkõige raudtee- ja siseveeteede taristu parema kasutamise kohta ning ma loodan, et kaasseadusandjad 

jõuavad nendes peagi kokkuleppele.  

 

Kestliku transpordi ja turismi volinikule on tehtud ülesandeks töötada välja kestlikku transporti investeerimise 

kava, et seada ELis prioriteediks CO2 heite vähendamiseks tehtavad investeeringud. Toetan seda ettevõtmist 

täielikult ja integreerin selle puhta tööstuse kokkuleppesse. Samal ajal peame arvesse võtma olukorda maailmas. 

Üleminek puhta energia kasutamisele peab käima käsikäes meetmetega, mis suurendavad ELi transpordisektori 

konkurentsivõimet maailmas, ning äärmiselt oluline on jätkata tööd Rahvusvahelises Tsiviillennunduse 

Organisatsioonis ja Rahvusvahelises Mereorganisatsioonis.  

 

Oluline roll on avaliku sektori investeeringutel, näiteks riigiabieeskirjadele vastava väga täpselt suunatud riigiabi 

kaudu. Samamoodi võtan meetmeid, et võidelda selliste välisriigi subsiidiumide ja välisinvesteeringute vastu, mis 

võivad olukorda moonutada ja seada meie Euroopa transpordiettevõtted ebasoodsasse olukorda. ELi eelarve ei saa 

siiski olla ainus investeerimisallikas. Toetan volinike kolleegiumi kaasamist liikmesriikide ja kohalike 

omavalitsuste tegevusse, tagamaks et nad kajastavad igakülgselt meie ühiselt kokkulepitud eesmärke oma 

eelarvetes ja investeerimiskavades. Samuti peame uurima muudest kui avaliku sektori vahendistest rahastamise 

võimalusi, mistõttu aitan välja töötada uuenduslikke rahastamisallikaid, mis võivad erasektori investeeringuid 

stimuleerida ja võimendada. Keskenduda tuleks tihedamale koostööle Euroopa Investeerimispanga ning Euroopa 

Rekonstruktsiooni- ja Arengupangaga, tagamaks nende laenustrateegia vastavuse kõige pakilisematele 

poliitilistele vajadustele. 

 

Komisjoni järgmine koosseis pöörab põhitähelepanu kõikidele eurooplastele taskukohaste transpordivõimaluste 

kättesaadavaks tegemisele. Liikuvusvaesuse vastu võitlemine on kooskõlas ka Euroopa vaesusevastase võitluse 

strateegiaga, mis on kehtestatud üldse esimest korda ja mille elluviimise eest hakkab vastutama inimeste, oskuste 

ja valmisoleku eest vastutav juhtiv asepresident ning millesse olen mina rõõmuga valmis panustama. Komisjoni 

järgmine koosseis töötab ka rangete sotsiaal- ja ohutusnormide kehtestamise nimel, investeerib ümber- ja 

täiendõppesse ning meelitab sektorisse tööle rohkem noori.  Koos teiste kolleegiumi liikmetega suunan meie 

investeeringuid ja rahastamist, eelkõige kliimameetmete sotsiaalfondi kaudu, õiglasesse ja sotsiaalsesse 

üleminekusse ka liikuvusvaldkonnas. 

 

Olen valmis täielikult toetama kestliku transpordi ja turismi volinikku eespool kirjeldatud töös ning tegema tihedat 

koostööd ühtekuuluvuse ja reformide eest vastutava juhtiva asepresidendiga.  

 

Regionaalarengukomisjoni küsimus 

15. Vaatamata oma tagasihoidlikule eelarvele oli Õiglase Ülemineku Fond eelmise seadusandliku perioodi üks 

peamisi saavutusi ja oluline vahend piirkondade jaoks, kes peavad tulema toime kliimaneutraalsusele üleminekust 

tingitud sotsiaal-majanduslike probleemidega. Kuid ressursside eraldamise, haldustakistuste ning keskkonna- ja 

sotsiaalsete eesmärkide tasakaalustamisega seotud probleemid vähendasid selle tulemuslikkust. Seetõttu jäid 

paljud kavandatud toetusesaajad, sealhulgas tuhanded CO2-mahukate tööstusharude töötajad, toetusest ilma. 

Suurem osa Õiglase Ülemineku Fondi eraldistest tuleb 2026. aastaks veel ära kasutada. 

Kuidas kavatsete toetada kohalikke ja piirkondlikke omavalitsusi, et kiirendada vahendite kasutamist ja vältida 

kulukohustuste vabastamist, tagades samal ajal projektide lisaväärtuse? Kas kaalute uue Õiglase Ülemineku 

Fondi loomist või kavatsete lisada selle eesmärgid muudesse ühtekuuluvuspoliitika fondidesse, kohaldades õiglase 

ülemineku põhimõtet valdkonnaüleselt? Kas kavatsete eraldada õiglaseks üleminekuks rohkem vahendeid? 

Milliseid meetmeid kavatsete võtta, et tagada toetuse jõudmine kõige vähem kaitstud piirkondade ja sektoriteni? 
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Kas kavatsete lihtsustada töötajatele toetuse kättesaadavuse nõudeid? Kas Teie arvates tuleb riigiabi käsitlevaid 

õigusakte muuta, et toetus oleks lihtsamalt ja kiiremini kättesaadav? Kas kavatsete laiendada fondi toetust 

piirkondadele, näiteks autotööstuse või intensiivpõllumajandusega piirkondadele, ning suurendada rahastamist 

proportsionaalselt? 

Kui mind ametisse kinnitatakse, teen koostööd ühtekuuluvuspoliitika ja reformide eest vastutava juhtiva 

asepresidendiga ja lähtun tehtavatest jõupingutustest, et toetada puhtale majandusele üleminekust mõjutatud 

piirkondi. Õiglase ülemineku fondi rakendatakse järjekindlalt ja fondist rahastamiseks valitud toetusesaajate määr 

läheneb 25 %-le. Kuigi paljud õiglase ülemineku fondi piirkonnad vajavad õiglase ülemineku territoriaalse kava 

rakendamiseks veel lisatoetust, on saadaval hulgaliselt vahendeid ja ma kutsun liikmesriike järjepidevalt üles neid 

kasutama.  

 

Tähelepanu keskmes on kõikide rahaliste vahendite tulemuslik kasutamine uute ettevõtete ligimeelitamiseks ning 

töökohtade ja uute majandusvõimaluste loomiseks kivisöest ja fossiilkütustest loobuvates piirkondades. Püüan 

koos ühtekuuluvuspoliitika ja reformide eest vastutava juhtiva asepresidendiga luua regulatiivse keskkonna, mis 

võimaldab kõigil sidusrühmadel, sealhulgas töötajatel, täiel määral osa ja kasu saada ELi-poolsest rahastamisest, 

tagades kohalikku arengut tõhusalt toetava kaasava poliitika.  

 

Töötajate aktiivne kaasamine õiglase ülemineku fondi vahendite planeerimisse ja kasutamisse muudab rahalised 

vahendid lihtsamini kättesaadavaks. Näiteks Poola Konini alampiirkonnas töötati pruunsöekaevanduste 

ametiühingute alt-üles-algatusena välja projekt „Job after coal“ (tööelu pärast pruunsöe kaevandamise lõppu). 

Projekti eesmärk on toetada asjaosalisi uude ja kestlikku tööellu sisenemisel ning pakkuda neile koostöös töötajate 

esindajatega kavandatud sihipärast abi. Projektiga toetatakse nende kaevanduste ja elektrijaamade endiste töötajate 

ümber- ja täiendõpet, mida mõjutab pruunsöest energia tootmise järkjärguline lõpetamine.  

 

Kavatsen teha koostööd oma kolleegidega, st kestliku transpordi ja turismi volinikuga ning põllumajanduse ja 

toidu volinikuga, et hinnata, kuidas on võimalik toetada piirkondi, mis oma majandusdünaamika tõttu sõltuvad 

autotööstusest või intensiivsest põllumajandustootmisest. Põllumajanduse ja toidusektori tuleviku kavas ning ELi 

autotööstuse tegevuskavas kirjeldatakse võimalikke võetavaid meetmeid ning loodan anda sinna oma panuse.  

 

Põllumajanduse ja maaelu arengu komisjoni küsimus 

16. Põllumajandusel ja metsandusel on oma osa õiglasel ja konkurentsivõimelisel puhtale energiale üleminekul. 

Need on ühed vähestest sektoritest, mille tegevuse tagajärjel eraldub küll süsinikku, kuid mis saavad ka aktiivselt 

aidata süsinikku siduda, teha kättesaadavaks taastuva tooraine ja leevendada kliimamuutusi, tagades samal ajal 

meie kodanike toiduga kindlustatuse. Kuidas kavatsete õiglase ülemineku kontekstis põllumajandus- ja 

metsandussektorit tugevdada? Kuidas saaks põllumajanduses ja metsanduses luua stiimuleid selleks, et 

suurendada nende panust süsiniku sidujana ja saavutada nende kestlik konkurentsivõimeline üleminek? Kuidas 

kavatsete aidata põllumajandustootjatel ja metsandusettevõtjatel kliimamuutustega kohaneda? 

Kuidas kavatsete parandada põllumajanduse väljavaateid ja suurendada selle panust nii sotsiaal-majandusliku 

kasvu kui ka keskkonna parandamise edendamisse, sealhulgas biomajanduse, ringmajanduse, toiduainete 

toimekindlate tarneahelate ja uuenduslike meetodite potentsiaali suurendamise kaudu? 

Põllumajandus ja metsandus on meie julgeoleku ja autonoomia jaoks strateegiliselt tähtsad. Need sektorid on meie 

looduskeskkonna jaoks äärmiselt olulised ning keskse tähtsusega kliimamuutustevastases võitluses ja 

ringbiomajanduse loomisel 2050. aastaks. Samas on tegemist majandussektoritega, mis peavad olema 

konkurentsivõimelised ja elujõulised. Põllumajandustootjad ja metsaomanikud väärivad õiglast sissetulekut ning 

avalike hüvede pakkumise eest tuleks neid toetada, nende tegevust soodustada ja premeerida.  

 

Nende sektorite tugevdamiseks üleminekul on ÜPP strateegiakavad tulemustele orienteeritud vahend, mille abil 

suunata toetust põllumajandustootjatele ja mõnedele metsandusettevõtjatele. Praegustes kavades on 32 % ÜPP 

vahenditest, mis moodustavad peaaegu 97 miljardit eurot 2023.–2027. aasta eraldisest, ette nähtud kliima- ja 

keskkonnaeesmärkide ning loomade heaolu eesmärkide saavutamiseks. Euroopa Kontrollikoda märkis oma 

hiljutises 30. septembri 2024. aasta aruandes ÜPP strateegiakavade kohta, et 2023.–2027. aasta ÜPP 

strateegiakavade määruses esitatud keskkonna- ja kliimaaspektide käsitlemise kaudu on võimalik seada ÜPPs 

kõrgemaid keskkonna- ja kliimaeesmärke, kuid seda potentsiaali tuleb liikmesriikide kavades paremini ära 

kasutada.  
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Põllumajanduse ja metsanduse toetamisel võib oluline roll olla ka riigiabil. Kavatsen teha koostööd 

liikmesriikidega, et nad saaksid ära kasutada olemasolevaid riigiabieeskirju, millega nähakse ette hiljuti 

läbivaadatud konkreetne raamistik ja grupierandid põllumajandus- ja metsandussektorile ning maapiirkondadele. 

Riigiabiraamistik ja grupierand, mis on kavandatud ÜPP täiendusena, annavad liikmesriikidele piisavalt võimalusi, 

kuidas majandusarengut soodustades ja investeeringuid toetades põllumajandustootjaid abistada. Lisaks 

riigiabimeetmete paketile on põllumajandussektorile täiendusena ette nähtud vähese tähtsusega abi. Kui mind 

nimetatakse juhtivaks asepresidendiks, kavatsen tagada, et kiiremas korras viiakse lõpule põllumajandussektorile 

ette nähtud vähese tähtsusega abi meetmete läbivaatamine, et võtta arvesse inflatsiooni. 

Et suurendada põllumajandussektori konkurentsi- ja vastupanuvõimet ning kestlikkust, on vaja avaliku sektori 

antavale toetusele lisaks veel teisigi stiimuleid. Seda on rõhutatud ELi põllumajanduse tulevikku käsitlevas 

strateegilises dialoogis. Strateegilises dialoogis tunnistati ka vajadust kogu ELi hõlmava võrdlusanalüüsi järele, 

mis on uue kestlikkusalase lähenemisviisi eeltingimus. CO2 sidumist ja CO2 siduvat põllumajandust käsitleva uue 

määrusega paneme aluse uuele kestlikkust toetavale turule, võttes kogu Euroopas kasutusele standarditud 

kestlikkustõendid. See uus määrus ei hõlma mitte ainult CO2 sidumist, vaid ka elurikkust ja kohanemist, 

tunnustades majandamistavasid, mis suurendavad vastupanu kliimamuutuste mõjule, parandavad mullaviljakust 

ning kaitsevad ja taastavad loodust, tagades toiduga kindlustatuse ja maa tootlikkuse seisukohast vastastikku 

kasulikud lahendused. Nagu eespool nimetatud, on nn looduspunktide näol tegemist ka suurepärase võimalusega 

tunnustada põllumajandustootjaid nende teenete eest ning toetan keskkonna, veealase vastupanuvõime ja 

konkurentsivõimelise ringmajanduse eest vastutavat volinikku selle kontseptsiooni edasiarendamisel. 

Konkreetselt põllumajandussektori kestlikkuse küsimuses võttis komisjon 2023. aastal vastu suunised 

põllumajanduse kestlikkuse kokkulepete väljajätmise kohta ELi toimimise lepingu artikli 101 kohaldamisalast. 

See võimaldab põllumajandustootjatel ja teistel põllumajanduslike toiduainete tarneahelas osalejatel rakendada 

rangemaid kestlikkusnorme kui need, mida praegu nõutakse kehtivate ELi ja siseriiklike õigusaktidega. Olen 

valmis andma juhiseid kestlikkusalgatusi esitavatele põllumajandustootjatele ja tarneahelas tegutsevatele 

partneritele. 

Kui mind ametisse kinnitatakse, kavatsen vastu võtta uue biomajandusstrateegia. See peaks võimaldama Euroopal 

kasutada ära kasvava majandussektori potentsiaali ning tagama konkurentsivõime ja jõukuse, seda ka 

maapiirkondades. Et rohepööre ja edukas üleminek ringmajandusele õnnestuksid, keskendun sellise strateegia 

väljatöötamisele, mis annab Euroopa ettevõtjatele nende tegevust suunava raamistiku. 

 


